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GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNEGA LJUDSTVA OBČINE ILIRSKA BISTRICA

LETO JI. + ŠTEVILKA 2 FEBRUAR 1963 CENA 20 DIN

Dinamični in nagli razvoj
vseh panog gospodarstva in -pro¬
izvajalnih sil terjajo od SZDL,
da ostane tudi v bodoče pobudnik
naprednih idej v ustvarjanju so¬
cialističnih odnosov v najširšem
pomenu.
2. SZDL mora pri uresničeva¬

nju vsakodnevnih nalog ekonom¬
skega in političnega karakterja
analizirati pojave in nakazovati
njih rešitve v smislu demokratič¬
nih principov v korist družbene
skupnosti in posameznika.
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3. JDelo SZDL se mora v bodo¬
če še bolj kot doslej izražati v
možnosti neposrednega upravlja¬
nja in odločanja pri proizvajalcih
in občanih, to pa zaradi tega, ker

V NOVOLETNI ŠTEVILKI NAŠEGA GLASILA SNEŽNIK SMO
NA KRATKO POROČALI O PROBLEMIH, KI JIH JE OBRAV¬
NAVALA OBČINSKA KONFERENCA SZDL V ILIRSKI BISTRI¬
CI IN POOBLASTILA NOVOIZVOLJENI IZVRŠNI ODBOR IN
PLENUM, DA IZDELATA ZAKLJUČKE KONFERENCE. TE ZA¬
KLJUČKE V CELOTI OBJAVLJAMO IN SICER: B. Pri sedanji in bodoči proiz¬

vodnji naj hitreje • V Višče notranje
%

proizvodnje in preobrazbe vasi SZDL pa si bo prizpadevala, da
na našem področju. SZDL si bo bo šla na tem področju v razpra-
tudi v bodoče prizadevala, da bi vo tako v mestu kot na vaseh.
začrtano pot, ki jo je program -
nakazal, postala stvarnost.
To odgovorno nalogo morajo

izvajati predvsem kmetijske or¬
ganizacije.
7. Glede gostinstva in turizma

rezerve za znižanje proizvodnih
stroškov in s tem pridobi potreb¬
na sredstva za uravnovešenje go¬
spodarskega stanja oziroma veča-

vključuje v svoje vrste vse gradi- lahko ugotovimo, da se ta dejav-
telje socializma. "' „
4. Zaradi vse hitrejšega izpo- -

polnjevanja mehanizma komunal¬
nega sistema v obliki družbenega
in delavskega samoupravljanja
mora postati SZDL demokratična
ljudska tribuna, preko katere je
omogočeno občanom, da svobod¬
no izražajo svoja hotenja v spro¬
ščenih razpravah o vseh družbe¬
nih pojavih.
5. SZDL si mora v bodoče pri-

nost zelo počasi razvija in da tu
niso izkoriščene vse kapacitete;
predvsem drži to za turizem. Za¬
radi velikega gospodarskega po¬
mena predlagamo, da izdela go¬
stinsko podjetje skupaj z ObLO
program razvoja za daljšo dobo.
Posebno skrb moramo posvetiti

sedanjemu obstoječemu gostin¬
skemu podjetju. Svojo dejavnost
naj širi in naj se uveljavlja na
vseh svojih področjih. Sedanje

zadevati, da se izpolnjuje sistem podjetje mora iskati stike s kra-
nagrajevanja L po delu ne samo v
gospodarskih organizacijah, tem¬
več tudi v ustanovah družbenih
služb, v šolstvu, zdravstvu, držav- boljše usmerjanje turističnih sku-
ni upravi itd. Tu morajo odigrati

jd, kjer je gostinstvo dobro ure¬
jeno-, prav tako pa tudi s turi¬
stičnimi biroji, kar bi omogočilo

posebno vlogo sindikalne podruž-
pin. Delovno predsedstvo občinske konference SZDL Ilirska Bistrica
Turistično društvo, ki še ni za-

nice v ustanovah in njihovi or- živelo, naj vključi v svoj pro¬
gam upravljanja.

6. Ker je ilirskobistriško pod¬
ročje pretežno kmetijsko in je

gram ne samo mesto, temveč tudi
vasi. Skrbi naj predvsem za olep¬
ševanje kraja, uredi naj turistične

NALOGE POSAMEZNIH
GOSPODARSKIH ORGANIZACIJ

naj zastavljeni
razširitve kapaci-

Lesonit
A. Nadaljuje

program glede
tet osnovne proizvodnje in se
oslanja na lastna sredstva ter zu¬
nanje kredite izven občine.
B. Pri delitvi dohodka naj stre¬

mi k temu, da osebni dohodki ne
prehitevajo povprečja, ki se rea-
lizira v celotnem gospodarstvu
občine za enak fizični in umski
upor. Eventuelna razpoložljiva
sredstva naj se programsko odva¬
jajo v gospodarske investicije,
predvsem v družbeni standard.
C. Pri družbenem upravljanju

je doseglo podjetje dober rezul¬
tat; lahko rečemo, da kolektiv
prednjači. Opozarja pa se na od-.

nja povprečja osebnih dohodkov.
C. V družbenem upravljanju je

potrebno doseči večjo aktivnost
posebno delavcev, od katerih se
mora ta aktivnost zahtevati kot
od svdbodnih upravljalcev.
D. Upravni organi morajo po¬

skrbeti za boljšo komercialno in
računovodsko službo, ki bo kos
sedanjim in bodočim nalogam.

Tovarna organskih kislin
A. Zastavljeni program postop¬

nega razvoja osnovne proizvodnje
naj se nadaljuje. Poišče naj se
pa možnosti hitrejšega povečanja
proizvodnih kapacitet po izdela¬
nih načrtih v iskanju kreditov in
aranžmajev izven občine.
B. Pripoji naj podjetje Snežnik,

Transport in proizvodne obrate
z mehanizacijo KZ »4. junij« za-

obdrži še vnaprej.
D. Kolektiv naj razvija proiz¬

vodno sodelovanje s kolektivom

Delegati in gostje občinske konference SZDL Ilirska Bistrica

ta veja gospodarstva še nerazvita
in v zastoju za drugimi panoga-*
mi, mora SZDL v prihodnjem ob- . rist počutita.

objekte, kajti od teh je odvisno,,
kako se inozemski in domači tu-

goornost, da kolektiv tak ugled- radi konsolidacije gospodarstva in
povezave osnovne kmetijske pro¬
izvodnje s predelavo in prodajo.

... Spričo pripojitve naj se izvede
Topola in mu pomaga pri izkori- z v&0 skrbjo sodobna organizacija
ščanju vseh danih možnosti. dela in upravljanje ob racional¬

nem izkoriščanju družbenih sred-
štev in racionalni razporeditvi
kadrov. v K

Topol

dobju • pojasnjevati koristnost Občinski odbor SZDL smatra.

A. Izdela naj proizvodni načrt
razvoja podjetja, pri čemer naj
skuša skupaj z Lesonitom poiskati Snežnik

_ __ ^ -A. Podjetje Snežnik naj se pri-
ki je bil sprejet na enem od po- ganda naših; naravnih lepot, zato v finalizacijo. osnovne proizvod- poji k TOK z namenom, da v ok-
svetovanj na razširjeni seji ple- predlagamo, da je treba tudi te- nje spričo kritičnega pomanjka-
numa, je nakazal smer kmetijske mu vprašanju dati svoje mesto., nja surovinske baze. (Nadaljevanje na 2. str.)

agrotehničnih ukrepov. Program,* da je pomanjkljiva tudi propa-] možnosti postopne preusmeritve



(Nadaljevanje s 1. str.)
viru tega organizira sodobno pro¬
izvodnjo živine za klanje, sodob¬
no predelavo živinorejskih pro¬
izvodov in pravilno oskrbo do¬
mačega trga in naj izpopolnjuje
izvozne obveznosti.
B. V okviru ekonomske enote

za odkup in predelavo in prodajo
živinorejskih proizvodov naj išče
notranje rezerve za dobro gospo¬
darjenje ob dobro organiziranem
družbenem upravljanju, kot je to
opaziti v sedanjem času.

Transport
A. Pripoji naj se k TOK z na¬

menom, da v okviru tega orga¬
nizira samostojni obrat za racio¬
nalno izkoriščanje vseh avtopre-
voznih kapacitet v okviru kombi¬
nata.
B. Posebno skrb je posvetiti

družbenemu upravljanju ob iska¬
nju sodobnih oblik spričo poseb¬
ne narave dela v kolektivu.

Kmetijska zadruga
A. Odda naj neposredne kme¬

tijske dejavnosti. predelovalnim
obratom kombinata, ker jih ta
neobhodno potrebuje, skupaj s
strojnim parkom in nepotrebnim
avtoparkom.
B. Prevzame naj kot osnovno

nalogo organizacijo podružablja-
nja kmetijskega proizvodnega
procesa vseh oblik.

7. Z ozirom na dokaj pestro in
perečo problematiko KOMUNAL¬
NEGA, GOSPODARSKEGA IN
OBRTNEGA ZNAČAJA predlaga¬
mo sledeče:
Ustanove, ki so bile ustanovlje¬

ne z namenom, da razvijajo ir
razširjajo dejavnosti, 'd služijo
vsakodnevnim potrebam občana,
morajo izpolnjevati dolžnosti, ki
so jim bile naložene ob ustano¬
vitvi. ^
Stanovanjska skupnost naj že

sedaj v teku razprave o ustano¬
vah in občinskem statutu uskladi
svoje dejavnosti in se preimenuje
v krajevno skupnost. V tem se¬
stavu mora Še nadalje razvijati
in razširjati dejavnosti po svojem
statutu, zakonu o SS ter statutu
občine.
Pred ustanavljanjem in odpira¬

njem institucij, ustanov, servisov
in drugih dejavnosti mora SS
upoštevati splošne potrebe obča¬
nov, ki jih le-ti postavljajo na
skupnih sestankih.
Z namenom, da se ne pojavlja¬

jo napake dosedanje prakse, to
je. da se ne ustanavljajo take
dejavnolsi, ki jih razvijajo druge
sorodne gospodarske organizacije,
zavodi in ustanove, ali ki so pred-
net njihovega poslovanja, je po¬
trebno, da SS ustvari pogoje med¬
sebojnega sodelovanja na družbe¬
ni osnovi z ustrezno obliko skup¬
nega dela vseh organov upravlja¬
nja. (Koordinacijski odbor orga¬
nov upravljanja).
Vse obstoječe in novo ustanov¬

ljene obrtne dejavnosti v SS se
morajo registrirati m uvrstiti po
nomenklaturi v redno storitveno
dejavnost, ki mora poslovati kot
ostale storitvene obrti Obveznosti
do družbene skupnosti naj za te
dejavnosti predpiše 3 ObLO takoj
v začetku leta 1963 po obstoječih

predpisih (Uradni list FLRJ, št.
8, 16 in 18/61).
Tajništvo SS naj bo ločeno od

storitvene dejavnosti, dočim naj
bo finančno knjigovodsKa služba
skupna. V tej smeri je treba taj¬
ništvo organizacijsko in kadrov¬
sko utrditi.
Da bi dosegli boljšo organiza¬

cijo m hitrejši ter skladnejši raz¬
voj komunainih služb, je potreb¬
no, cla se komunama ustanova
organizira v komunamo podjetje.
Podjetje naj obsega celo poorocje
občine in zajema v svoj predmet
poslovanja vzdrževanje komunal¬
am objektov in naprav v komuni,
razvija in ustanavlja naj komu¬
nalne usluge, potrebne občanom,
omogočiti je treba tudi ustanav¬
ljanje vseh vrst obrtnin obratov,
ki saužijo občanom.
Vse dejavnosti opravlja, razvija

in ustanavlja v medsebojnem spo¬
razumu in s pogodbenimi razmer¬
ji med podjetjem m sedanjo SS,
sedanjimi krajevnimi odbori od¬
nosno z bodočimi krajevnimi
skupnostimi. To določilo je po¬
trebno vnesti v pravna odnosno
v statut podjetja. Podjetje je po¬
trebno kadrovsko in organizacij¬
sko izpopolniti predvsem glede
organizacije aem m vodimega ter
stroKOvnega osebja. Podjetju bo
potrebno omogočiti in pomagati,
da pride do potrebnih strokovnih
kadrov.
Finančni in ekonomsko družbe¬

ni poiožaj obrtnega podjetja Pla¬
nika narekuje odločne m hitre
rešitve. Glede na to, da je v naši
komuni obseg gradbene dejavno¬
sti približno 150 milijonov din
letno, ni življenjskega prostora za
za več kot eno gradbeno podjetje.
Ker to dejavnost skoiaj v ceiota
že sedaj opravlja gradbeno pod¬
jetje Primorje, ugotavljamo, da
je edino družbeno koristna obli¬
ka asanacije tega vprašanja v
spojitvi Planike in SGP Primor¬
je. Ta predlog naj pristojni orga¬
ni izvedejo čimprej. Potrebno je
najti sporazumno rešitev in za¬
jamčiti interese kolektivov in ko¬
mune. Podjetju Primorje je tako
zajamčen ekonomski razvoj obra¬
ta v Ilirski Bistrici. Zaradi tega
se gradbenemu podjetju Primorje
priporoča, da organizacijsko utrdi
obrt v Ilirski Bistrici ter razvija
vse dejavnosti, ki so v okviru ren¬
tabilnega računa možne v naši
komuni. Podjetju se tudi nalaga,
da mora nuditi potrebne količine
gradbenega materiala kot so ope¬
ka, gramoz, kamenje in podobno
za potrebe naših občanov in pod¬
jetij.
Na HillIročju urbanistično grad¬

bene dejavnosti je potrebno:
1. Široka pooblastila, ki jih

imajo urbanistični in gradbeni in¬
špektorji in drugi državni organi
tega področja zaradi sedanjega
položaja in potrebe po smotrnejši
gradnji z vseh vidikov, se ne sme¬
jo spremeniti v zapleten birokrat¬
ski sistem in samovoljo poedin-
cev, ki bi lahko zavirali norma¬
len programsko gospodarski ko¬
munalni razvoj kraja.
2. Nujno je treba pristopiti k

družbenemu perspektivnemu ur¬
banističnemu programu cele obči¬
ne tako, da se v njem izoblikuje¬
jo perspektivno vodilna področja
v občini. Program mora obravna¬
vati vsa občinska javnost in nanj
morajo dati pripombe in soglasje
občani v okviru svojih strokovnih

in političnih organizacij. S po¬
spešenim tempom je treba nato
lzueiati načrte za posamezna vo¬
tlima naseija.
Dokier niso izdelani in potrjeni

vsi nruanisticni načrti m uetaijni
projetui ureunve posamezuin
grauoenih pomočij, je potreono,
ua prcuvsem vprašanje lokacije
m prepuščeno v otnocitev muivi-
auaiiimi strokovmm oseoam. Po¬
treono je ustanoviti primeren or¬
gan, n. pr. poseono kuuumjO, Ki
vsaK primer rešuje skupno s pri¬
stojnimi organi oocine m prizade¬
timi strankami.
Glede na to, da se osnovni re¬

pubiisrn program razvoja glavnih
promemin zii, predvsem pa avto
ceste Postojna—KeKa ne ujema s
programom turističnega in gospo¬
darskega razvoja občine, morajo
občinsKi in pristojni repuoiisKi
organi čimprej usKiaditi gieaisca
tano, da bodo zajamčeni oboje¬
stranski skupni interesi.
Glede na gornjo pestro proble¬

matiko in dokaj odgovorne nalo¬
ge, ki so v prediosin nakazane,
predlaga Občinski odbor SZDL
siedece: v
1. V šibkejših panogah gospo¬

darstva, to je v gradbeništvu, go-
# %sunstvu m obrti je treba tamu

Poiskati sposoben strokovni ka¬
der. V kolikor pa je to zaradi
objektivnih razlogov nemogoče,
pa je treoa za začetek organizi¬
rati skupino strokovnjakov iz
DiT, ekonomistov m pravnikov,
ki naj bi deian na razvoju ome-
njenin panog v okviru občine. Za
to je treoa preskrbeti sredstva iz
obemskega proračuna.
2. Ustanoviti je treba gospodar¬

sko razvojni koiegij v okviru ce¬
lotne oocine.
3. Razbrementi je treba stro¬

kovnjake, ki delajo na razvoju
ostaicga dela.
4. Kot stalno prakso je treba v

podjetjin uvesti odvajanja sred¬
stev za razvoj teh dejavnosti.
5. Politiko štipendiranja je tre¬

ba usmerjati po potreban, ki jih
narekujejo gospodarski momenti
in ne dopuščati stihijskega raz¬
voja.
Občinski odbor SZDL je v do¬

sedanjem delu nudil izdatno po¬
moč društvenemu življenju, ven¬
dar so nekatera vodstva premam
delovna, kar povzroča nedelav¬
nost društev kot celote. Smatra¬
mo za potrebno, da se tudi v
društvenem razoju posveča več
skrbi izbiri novih vodstev. Pred¬
lagamo, da bi vsa društva izde¬
lala delovne programe in na os¬
novi teh usmerila svojo idejno¬
politično in kulturno dejavnost.
Občinski svet Svobod je popolno¬
ma nedelaven in neokreten.
Krajevnim organizacijam SZDL

predlagamo, da usmerijo svojo
dejavnost preko sekcij na druge
prosvetne ustanove za napredek
kultume-prosvetne in športne de¬
javnosti.
Ljudski odbor in zbor proizva¬

jalcev, ki nosita v sedanjem si¬
stemu samoupravljanja izredno
odgovorno naiogo, morata postati
dejanski organ ljudske oblasti in
dajati vsestransko pomoč seda¬
njim krajevnim odborom oz. bo¬
dočim krajevnim skupnostim. Ob¬
činski odbor SZDL smatra za po¬
trebno, da je treba takoj pristo¬
piti k razpravam o občinskem
statutu, ki morajo zajeti vse vo¬
livce. S tako razpravo bo statut
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dejansko prilagojen potrebam
kraja in občine kot ceiote. Ob
razpravi občinskega statuta je
treba vzporedno zbirati potrebne
analize za izdelavo statutov kra-
jevnrn skupnosti. GbDO predlaga¬
mo, da sprejme odlok o imenova¬
nju iniciativnih odborov, ki naj
bi pristopili k izdelavi statutov
krajevmn skupnosti. Enako skrb
je treba posvetiti tudi pripravam
statutov v gospodarskih organiza¬
cijah in ustanovam pri tem mo¬
rajo opraviti svojo vlogo sindikal¬
ne podružnice in drugi organi
upravljanja.
Občinski odbor SZDL ugotav¬

lja, da so zbori volivcev ena od
izrednih oblik samoupravljanja in
odločanja državljanov o vseh
družbenih pojavin na področju
občine, zato je treba v bodoče
zborom volivcev posvetiti vec skr¬
bi, posebno njinovi vsebinski
pripravi. Prav tako je treba za¬
jamčiti, da se o sprejetih sklepih
in predlogih na vsakem prihod¬
njem zboru volivcev dajejo pojas¬
nila in odgovori o načinu rešitve.
Iz prakse je ugotovljeno, oa od¬
borniki krajevnih oooorov v več
primerih siaOo opravljajo svojo
odoormško dolžnost, zato je tre¬
ba pri oodočin volitvan že seoaj
misliti, kdo naj pride v odbore.
Da bi celoten mehanizem ob¬

činskega ljudskega odoora m jav¬
ne uprave ueiovai še Ooij kot do¬
slej, je treba oživeti deio klubov
odbornikov m sveta kolektiva ter
organizirati določena posvetova¬
nja ari seminarje tako za odbor¬
nike LO kot za odbornike kra¬
jevnih skupnosti. * • ^ ‘
Občinski odbor SZDL smatra,

da je potrebno v boaoce bolj skr¬
beti za kontrolo izvajanja spieje-
tin sklepov na vsen področjih
družbene dejavnosti.
Novoizvoljenemu občinskemu

odboru SZDL. mora biti v boaoce
ena od osnovnih nalog nenenno
iskanje metod dela, ki morajo
biti vsklajene s celotnim razvo¬
jem družbenih dogajanj, predvi¬
denih v programu zeJ in pro-
graomu SzDDj. Stalno mora skr¬
beti za izpopolnjevanje vsega
članstva na idejno političnem
področju. Posebno skrb pa bo mo¬
ral posvetiti urejevanju organiza¬
cijskin oonk deia krajevmn od¬
borov SZDL in podružničnih od¬
borov. Bolj kot doslej je treba
v bodoče skrbeti za krepitev or¬
ganizacije z vključevanjem no¬
vih članov, predvsem pa dora-
ščajoče mladine.
Občinski odbor SZDL si mora

izdelati svoj program dela in te¬
ga prilagoditi občasnim nalogam,
ki se bodo sproti pojavljale. Ena¬
ke programe dela morajo sestav- I
ljati tudi krajevni odbori SZDL,
v katerih je treba upoštevati tu- I
di deio podružničnih odborov in
sekcij. Sekcije kot ena od oblik
dela naj se ustanavljajo le tam, |
kjer se za to kaže potreba. Občin¬
ski odbor SZDL mora tudi v bo¬
doče organizirati seminarje za
vodstva krajevnih odborov ali
vodstva sekcij.
Glede na celotno problematiko

v komuni mora biti SZDL še bolj
kot doslej pobudnik in mobiliza-
tor množic in skupno z ostalimi
političnimi organizacijami, pred¬
vsem z ZK, sindikatom, LMS in
drugimi delati pri utrjevanju so¬
cialističnih odnosov v interesu
družbene skupnosti in posamez- I
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SVET ZA STANOVANJSKE IN KOMUNALNE ZADEVE PRI
OBČINSKEM LJUDSKEM ODBORU ILIRSKA BISTRICA JE NA
SEJI DNE 22. JANUARJA OBRAVNAVAL PREDLOŽEN OSNU¬
TEK REGIONALNE UREDITVE OBČINE ILIRSKA BISTRICA.
PRI OBRAVNAVI SO SODELOVALI TUDI ZASTOPNIKI ZAIN¬
TERESIRANIH ORGANIZACIJ.

nekaj misli članku

Osnutek
regionalnega
programa

občine Ilir. Bistrica
pred razpravo

lasnih programov perspektivnega
razvoja za daljše razdobje. Želeti
je, da bi take programe izdelale.
Iz gospodarskih analiz je sicer

razvidno, da parodni dohodek iz
leta v leto narašča, ugotoviti pa
moramo, da je še vedno zelo ni¬
zek. Sredstva gospodarskih orga¬
nizacij in občine so premajhna, da
bi z novimi naložbami v gospodar¬
stvu lahko vsako leto odprli po¬
trebna nova delovna mesta. Nuj¬
no je, da se vpliva na izdelavo re¬
publiškega regionalnega načrta v
tem smislu, da se tudi v naši ob¬
čini postavljajo nove industrijske

»Podružabljanje gozdne proizvodnje«
V novoletni številki »Snežnika« je izšel izpod peresa avtorja
tega sestavka obširen članek, ki obravnava podružabljanje gozd¬
ne proizvodnje v gozdovih v državljanski lastnini. Zaradi bolj¬
šega razumevanja smatram za koristno, da bi dodal še nekaj
misli.

Prodno preidem k nekaterim mu kot kooperantu pripadale. V
pojasnilom, je potrebno poudariti, prihodnje bo treba upoštevati, da
da bo mogoče uspešno izpolniti mora biti posestnik, ki sklepa po-
letošnje planske zahteve le, če bo godbe o sodelovanju, drugače tre-
celotna gozdna proizvodnja trd- tiran kakor tisti, ki pogodbe ne
no v rokah gospodarske organi- sklene. Zaradi tega mora sklepa-
zacije, to je gozdnega obrata pri
KZ, ki edino lahko vodi pravilno
gospodarsko politiko v gozdovih
državljanske lastnine.
Predpogoj za uspešen razvoj

Predloženi program obsega ne¬
katere bistvene elemente, ki vpli¬
vajo na razvoj pokrajine, podrob¬
neje pa so obdelani prirodni po¬
goji, ki vplivajo na gospodarski
in družbeni razvoj občine.
Izdelana analiza sedanjega sta¬

nja gospodarstva občine ima na¬
men pokazati tudi bodoče možno¬
sti razvoja. Na osnovi omenjenih
možnosti je izdelana groba per¬
spektiva gospodarskega razvoja za

dejavnosti. S takim programom bi procesa podružabljenja sloni na
povečali narodni dohodek občine, uspešni rešitvi nekaterih zelo važ¬
na drugi strani pa omogočili iz- nih vprašanj kot so cena lesa na
Vedbo perspektivnega programa panju, višina prispevka v gozdni
razvoja kmetijske proizvodnje.

J. M.

Vloaft KZDf. v mestu
Ilirska Rislrica

sklad, ki bo določen za kooperan¬
ta. domača potreba lesa. pravica
lastnika itd. Ne moremo trditi,
da gozdno-gosnodarska organiza¬
cija ni bila aktivna in da ni do¬
volj dobro pripravila akcijo v po¬
gledu kooperacije. kakor tudi ne,
da ni dobila podpore s strani po-

Po zadnji reorganizaciji SZDL litčnih in upravnih organov. Ven-
prihodnjih 30 let, ki bo tudi slu- glede formiranja novih KO se .je dar. ker niso bili dani ekonomski
žila Občinskemu ljudskemu odbo- tudi v Ilirski Bistrici združilo več instrumenti, ki bi -stimulirali po¬
ru kot pripomoček za dolgoročno
gospodarsko politiko. Začilno je,

prejšnjih odborov, kot npr. Ilir¬
ska Bistrica, Trnovo. Jesen in Ko-

sectnika za sklepanje kooperacij¬
skih no^odb. ni hil odziv ^ro^doih

da industrija, kmetijstvo in go- seže v KO Ilirska Bistrica s no- pocestnikov v takem gtevilu, kot
zdarstvo prevladujejo, tako da se družničnimi odbori Jesen in Ko-
občino lahko opredeli kot agrarno seže. V tem obsegu delo SZDL v
z deloma že razvito industrijo.
Karakteristično je gibanje pre¬

bivalstva v zadnjih 70 letih na
območju občine. Opazimo stalno
nihanje prebivalstva, na kar so
vplivali razni faktorji, ekonomski
prometni, upravne razdelitve, de¬
loma pa tudi politični. Pred 70
leti je na tem področju živelo
13.200 prebivalcev. Vkljub vojnim
vihram je prebivalsto naraščalo
do leta 1953, ko je bilo 14.950 pre¬

mestil ne bo lahko. 2e samo me¬
sto zahteva veliko skrbi in dria

ie to zaželeno. pomanjkanj 0 in-
stn?mpnt/>v zavira akr»po gozdno-

od črniki orcfanizpriii to je
#

rvhrntii r>r-i KZ •7 r’rqHj
z.a ureditev najnujnejših notreb, ■p«a.crqfiTmpr*q ^Iro^otrv^cke^a p^V+a.
bodisi na področju gospodarstva nov^o^p fydj +p$ovp r*rj k^P^Č-
ali prosvete, kulture in zd^vstva. kih lac+niVih ^t-adi nejasnih fi-
Vsa ta dejavnost mora biti pri
srcu slehp*T»prnu državljanu, ne pa
samo KO SZDL Ilirska Bistrica.

nančnih postavk in pravic, ki bi

v letu 1962 ter njih zmogljivosti
in o soudeležbi pri kritju druž¬
benih potreb v komuni.
Letošnje negospodarske investi-

Na prvi seji KO SZDL Ilirska cije obsegajo ureditev kanalizaci-

Samo s skunnimi močmi so izved¬
ljive vse naloge, ki jih zastavlja¬
mo vsi državljani.

bivalcev. V zadnjih letih prebival- Bistrica je odbor razpravljal o za- je na postaji, dograditev osem-
stvo občine spet pada; tako je bilo ključkih obČ. konference SZDL. V letke, ureditev otroških igrišč,
leta 1961 13.850 prebivalcev. Vzrok
temu padcu je premalo delovnih

teh zaključkih je zastavljenih ve¬
liko nalog. Razpravljalo se je o

pešpoti ter izboljšanje zunanjega
lica mesta. Te naloge so naloge

mest v gospodarstvu in drugih gospodarski problematiki posa- vseh proizvajalcev in upravijal-
službah.
Poseben problem predstavij a

razseljenost prebivalstva. Prebi¬
valstvo živi v 53 naseljih

meznih gospodarskih organizacij cev. F. GODEC

m za¬
selkih. Največ prebivalcev je za¬
poslenih v Ilirski Bistrici, kjer pa
živi le 26 odstotkov celotnega pre¬
bivalstva. Predvidoma se bo pre¬
bivalstvo v mestu povečalo na 43
odstotkov vseh prebiralcev v ob¬
čini, to pa še ne bo dovolj spričo
prenaseljenosti na agrarnem pod¬
ročju.
V prihodnjih 30 letih je potreb¬

no, da se odpre 12.000 novih de¬
lovnih mest s tem, da se število
prebivalstva ne bo povečalo čez
14.000 ljudi. V odročnih naseljih
bo število prebivalstva Še naprej
padalo na račun večanja mest¬
nega prebivalstva.
Posebno poglavje je tudi šol¬

stvo, ki danes še ni povsem ure¬
jeno. Obstoja večje število nepo¬
polnih osnovnih šol. Po programu
bodo v občini 3 popolne osnovne
šole in to v Ilirski Bistrici, Kne¬
žaku in v Kuteževem. Nepopolne
osnovne šole do petega razreda pa
bodo na Premu, v Jelšah in I v
Harijah. Spričo dejstva, da dovrši
vsako leto preko 200 .učencev
osnovno šolo, bo potrebno postop¬
no odpiranje gimnazijskih razre¬
dov v Ilirski Bistrici ' ^
Ugotovilo se je, da gospodarske

organizacije nimajo v celoti izde-

kmetijsko industrijskem kombinatu v Ilir. Bistrici
volijo organe delavskega samoupravljanja

2e v prvem mesecu poslovanja
so pripravili volitve v delavske
svete. Volili bodo štiri obratne volili 5 članov, v Kmetijstvu 13 nih kooperacijskih pogodb, Gozd-

nov, v Transportu 15 članov, ki
bodo v centralni delavski svet iz-

nje kooperaiejskih pogodb teme¬
ljiti na ekonomskih ugodnostih za
lastnika —* kooperanta. Ta ugod¬
nost pa naj se prvenstveno upo¬
števa pri ceni lesa na panju, pri
plačilu poseka lesa in pri plačilu
spravila in prevoza lesa. Te pra¬
vice prinadnjo sicer vsem gozd¬
nim posestnikom, ne glede na to,
ali so v pogodbenem razmerju
ali ne. vendar pa ima gospodarska
organizacija možnost ekonomske
diferenciacije med kooperantom
in nekooperantom. Kooperant mo¬
ra dobiti v vsakem primeru višjo
rento kot nekooperant, razen tega
pa se kooperantu izplača oprav¬
ljati gozdnogospodarski organiza¬
ciji usluge s posekom, spravilom
in prevozom lesa. Ker so dane
ugodnosti kooperantu v ceni sto¬
ječega lesa in plačilu za opravlje¬
no delo, ga kot lastnika gozda ne
zanima več lesni sortiment. Na¬
sprotno pa gozdni obrat pri KZ
stremi za tem, da iz stoječega lesa
izdela čim vrednejše soriimente
Razen pri odkupni politiki uživa
gozdni posestnik kooperant ugod
nosti tudi z oprostitvijo uporabi
progresivne lestvice.
Pravilen pristop k sklepanju

kooperacijskih pogodb in pravil¬
no tolmačenje vseh ekonomskih
faktorjev, ki nudijo ugodnosti ko-
stop gozdnih posestnikov v koope-
operantu, močno vplivajo na pri-
racijo. Zato je ena najvažnejših
nalog gozdnega obrata KZ v le¬
tošnjem letu, da vloži ves svoj
trud in vpliv v podružabljanje
gozdne proizvodnje. Lep primer
aktivnosti na tem področju nam
dajo nekatere gozdnogospodarske
organizacije Gorenjske. Za ilu¬
stracijo naj bodo navedene le ne¬
katere.
Kmetijska zadruga Naklo 340

sklenjenih kooperacijskih pogodb,
Kmetijska zadruga Blegaš 310
sklenjenih kooperacijskih pogodb,
Gozdno gospod. Bled 320 sklenje-

svete in centralni delavski svet. članov, ki bodo v centrali delav- no gospodarstvo Kranj 230 skle-
Predstavniki političnih organi- ski svet izvolili štiri člane in v njenih kooperacijskih pogodb.
— ^ — • _ _ _ ^ ~ _ - . «zacij in organov delavskega sa¬

moupravljanja pripojenih gospo¬
darskih organizacij v kmetijsko
industrijsko kombinat so se se-

Snežniku devet članov, ki bodo v V pojasnilo moram povedati, da
centralni delavski svet izvolili tri so ponekod v Sloveniji podružab-
člane.
Taka

stali 18. januarja na posvetova- svetov
organizacija
bo omogočila

1janj e gozdne proizvodnje pre-
delavskih vzela tudi gozdna gospodarstva,
dosledno

nje. V okviru priprav za volitve upravljanje delacev po proizvod-
Podružabljenje gozdne proiz¬

vodnje zahteva tudi pri nas, da
v delavske svete so sprejeli sklep nih enotah v obratnih delavskih brez odlašanja, z vso odločnostjo
o izvolitvi centralnega delavske- svetih. Kadrovanje v obratne de- in resnostjo analiziramo vse še
ga sveta in .določili število članov lavske svete ne bo težko, saj bodo preostale probleme, ki proces po-
obratnih delavskih setov. Cen¬
tralni delavski svet kombinata, ki
bo štel 19 članov, bo izvoljen iz
vrst obratnih delavskih svetov. Ti
bodo imenovali v vsaki enoti po
enega kandidata na petdeset za¬
poslenih delavcev ter še po enega
kandidata na vsakih 100 milijo¬
nov bruto realizacije. Ob^a+ni de¬
lavski sveti bodo tudi imeli raz¬
ličen obseg, pač po obseCTu pro¬
izvodnje in številu zaposlenih.
V obratnih delavskih svetih bo

skupaj 56 članov, od tega v TOK
19 članov, ki bodo v centralni
delavski svet izvolili sedem čla-

s pridom uporabili pri|dtabljene
izkušnje v dosedanjih delavskih
svetih.

družabljenja zavirajo ali (delno
onemogočajo. Za uspešno rešitev
problemov nas mora voditi misel

Zahtevneiše bo kadrovanje v čim enotnejše politike pri podru-
cen+^alni delavski svet kombina- žabljenju gozdne proizvodnje v

zasebnem sektorju. Zato morajo
tudi gozdno gospodarske orgamza-

*a. Kadrovali bn^o delavce, ki si
*o ^aooarje ^aslužij^. Najvažnej¬
ša cVr-b ppp+roin.o^a d°ia’sk°ga

Kodo r.al^a^ia in
razvijanje posameznih o^-
n.ih evo+ fp»* deh+ev sod¬
stev. Moral bi biri tudi snrrien dd-
ri^ent, da se bodo uresničile napo¬
vedi ob ustanovitvi Kmetijsko-

ujfc gozdni obrati pri aZ v so-
nm občinskih ljudskih odborin
ojiti enoten kriterij pri določa¬

nju cen iesa kooperantu in ustni,
ki odklanjajo pogodbeno proiz¬
vodnjo. Končno bi bilo tudi pripo¬
ročljivo, da se v primeru koope-

industrijskega kombinata v Ilir- racije ukine prometni davek.
ski Bistrici. J. M. o Kincuer Viljem
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Posebno skrb naše družbe za otroka in družino predstavlja
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otroški dodatek, ki je eno izmed sredstev za zaščito družine. Pred-

f

piši, ki so urejali otroški dodatek, so se v letih po osvoboditvi več¬

krat menjavali, pač z namenom, da bi bila tovrstna pomoč družini

v skladu s splošnimi gospodarskimi in socialnimi pogoji. V glav-
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nem so vsi dosedanji predpisi glede otroškega dodatka priznavali ta
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dodatek tistim zaposlenim osebam, ki niso imeli dodatka od kmetij-
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skega posestva oziroma je bil dodatek nižji, če je davek presegel

minimalno stopnjo.

liti; da se selijo v vlažne kleti in
druga neprimerna stanovanja, da
bi na ta način dosegli večje pra¬
vice pri otroškem dodatku. V
zadnjem času se dogajajo'primeri,
da zaradi družinske skupnosti in
minimalne koristi s posestva, pa
tudi večje koristi, vendar proti
plačilu, mladim zakoncem ni pri¬
znan otroški dodatek in zapuščajo
ti domove svojih staršev ter se se¬
lijo kamorkoli. Mladi zakonci ži¬
vijo v težkih razmerah, ločeni od
doma, otroški dodatek pa tudi ne
more nadomestiti tega, kar z lo-

#

čenim življenjem izgubijo.
Še vedno pa je na našem ob¬

močju 64 koristnikov otroškega
dodatka, ki živijo v gospodarski
skupnosti s starši. Ravno to nam
kaže, da obstoja še vedno stano¬

vanjska stiska in je zato tudi po¬
trebno spremeniti načn obravna¬
vanja takih primerov družinske
ali gospodarske skupnosti in upo¬
števati vzroke. Mnogo je prime¬
rov, da mlada zaposlena mati,-ki
živi s starši, sicer prejema pomoč
staršev v obliki kakšnih 10 kg
krompirja, a zato ne dobi otro¬
škega dodatka. Vendar, kaj je to
v primeru z vsemi drugimi po¬
trebami, ki jih zahteva njen
otrok! Z otroškim dodatkom bi pa
le lahko nabavila 1 liter mleka na
dan in še kaj. V zvezi s tem so
poučni statistični podatki Rde¬
čega križa, iz katerih je razvidno,
da je na območju občine Ilirska
Bistrica največ primerov tuberku¬
loze med otroci. Pač zato, ker jim
starši še vedno ne morejo nuditi
tudi najosnovnejše hrane — mle¬
ka! Ni malo primerov, ko pijejo
otroci zjutraj črno žitno kavo.

Zoran DIDEK
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Po zadnjem predpisu iz leta
1955 in lestvica štirih skupin za
na lestvica treh davčnih skupin
po davku od kmetijstva za leto
1955 in lestivca štirih skupin za
druge dohodke po predpisu za
leto 1954. Po tem predpisu nimajo
pravice do otroškega dodatka tisti
delavci in uslužbenci, ki plačujejo
več kot 250 din zemljiškega dav¬
ka na družinskega člana ali če
presega drugi dohodek 1000 din
mesečno na družinskega člana.
Ostali prejemajo otroški dodatek
po davčni skupini.
Vse kaže, da je razvoj prehi¬

tel tudi sedanji sistem priznava¬
nja otroških dodatkov. Vprašanje
je, če opravlja ta dodatek v vseh
primerih funkcijo zaščite družine
in ali je višina dodatka danes v
sorazmerju z izboljšanjem živ¬
ljenjskega standarda naših ljudi.
V naslednjem podajamo nekaj

mnenj in pobud, kako naj bi se
reševala obravnavana problema¬
tika:
Struktura prebivalstva v Ilirski

Bistrici je takšna, da ni mogoč
znaten porast koristnikov otro¬
škega dodatka, celo vidimo upa¬
danje na koncu leta 1962 v pri¬
merjavi z letom 1961. Na koncu
leta 1961 je bilo 1019 koristnikov,
na koncu leta 1962^pa 1014.
- V občini Ilirska Bistrica se še
vedno veliki del prebivalstva bavi
s kmetijstvom in sicer 1412 po¬
glavarjev in 3983 družinskih čla¬
nov, dočim je vseh delavcev in
uslužbencev 3072. Vzrok, da dosti
ljudi ostane doma pri svoji zemlji,
je ta, da ni dosti možnosti za za¬
poslitev. Drugi vzrok, da se šte¬
vilo koristnikov ne more povečati,
je ta, da tisti koristniki, ki pose¬
dujejo nekaj zemljišča, ne morejo
oddati tega zemljišča v obdelavo
kmetijskim zadrugam, ker te niso
dovolj razvite, da bi prevzele več¬
je hektarske površine.

■ %

Zavarovancem ostane neobde-
lana ali malo obdelana zemlja, ki
jo zaradi zaposlitve ne obdelujejo,
z druge strani pa jim je ovira pri
uveljavljanju pravic do otroškega
dodatka.
Ti koristniki so prisiljeni živeti

v težkih razmerah: na eni strani
svojo zemljo sploh ne obdelujejo,
ker sta oba starša zaposlena, otro¬
ci so prepuščeni sami sebi ali jih
varuje kakšna stara mati, na dru¬
gi strani pa dobivajo znižan zne¬
sek otroškega dodatka in še plaču¬
jejo davek za zemljo, od katere
nimajo koristi. So primeri, da ima
zavarovanec posestvo, ki nima
plodne zemlje, ali jo je zelo malo
in zato ni upravičen do otroškega
dodatka. Ta zavarovanec je zapo¬

slen in dobi minimalno plačo din
15.000, koristi od posestva nima,
plačuje davek na posestvo, vzdr¬
žuje 3—4 otroke in še ne dobi
otroškega dodatka, ki je, kot smO
rekli v uvodu, pomoč družinam.~ ; ‘ ' > - ’ ‘ . . * * . i
Nadalje so tudi primeri, kjer.

koristnika bremenijo 3 dinarji ali
5 dinarjev davka na družinskega
člana in je zaradi tega prikrajšan
za 1.020 dinarjev na -družinskega
člana. • •
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Iz zgoraj navedenega je razvid¬
no, da je predvsem v takih krajih
kot Ilirska Bistrica, kjer ne ob¬
stojajo velike zemljiške površine
kakor v Slavoniji in drugih izra¬
zito' kmetijskih predelih naše dr¬
žave, mnogo zavarovancev priza¬
detih. .
Še nadalje moramo nuditi zava¬

rovancem in njihovim otrokom
pomoč v obliki otroškega dodatka,
upoštevati njihove dohodke od
kmetijstva in druge dohodke, le
v nekoliko spremenjeni obliki.
Bolj realno bi bilo upoštevati pri
določitvi davka, ki bi bremenil
koristnika, le obdelovalno zemljo,
ne pa tudi tako, na kateri je sa¬
mo kamen ali grmičevje. S tem v
zvezi bi se tudi cenzusne skupine
lahko spremenile tako, da bi se
ustvarili poleg skupine polnega
zneska še 2 cenzusni skupini. Njih
meja bi bila din 100.— in 200.—
davka letno in bi zneski za prvo
skupino znašali din 2300.—, za
drugo pa din 1150.—.
S tem bi dosegli, da bi tisti, ki

imajo zdaj 2430 in 1620 dinarjev
otroškega dodatka, imeli vsi din
2300, tisti pa, ki imajo zdaj 810
din, bi prejemali 1150 din za otro¬
ka. Izboljšale bi se razmere ko¬
ristnikov, predvsem tistih, ki sicer
posedujejo večjo površino zemlje,
vendar neobdelovalne. Drugi pro¬
blem pa predstavlja družinska
skupnost koristnika in njegovih
staršev. Pravilno je, da se ugoto¬
vijo koristi, ki jih ima upraviče-
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nec od posestva staršev, vendar
se pri odrejanju večjih ali manjših
koristi dogajajo nepravilnosti. Že
sama uredba pravi, da družinska
skupnost ne pomeni tudi gospo¬
darske skupnosti. Torej, če nekdo
nima stanovanja, živi s starši, ki
imajo posestvo, kupuje tudi od
njih pridelke po ceni, kakor da bi
kupil v trgovini in plačuje tudi
za varstvo otrok. Tak koristnik
sicer uživa plodove zemljišča, ven¬
dar jih plača in ga na ta način ne
more bremeniti davek. Jasno je,
da je potrebno na osnovi izjav
prič in drugače ugotoviti, kako to
plačevanje oziroma nakup pote¬
kata .
Razen tega ne smemo ljudi si-

Perutninarski obrat v Zabičah obrat ustrezno tehnično opremil.
je bil osnovan v sklopu matične Piščanci se zvalijo na farmi v
farme »Kras« v Neverkah leta Neverkah in se en dan stari poš-
1959. Na perutninarskem obratu ljejo v Zabiče. Perutninarski

, * , . f • • | -to • ^

Zabiče je zaposlenih devet ljudi, obrat v Zabičah vzreja plemenske

»f ^

Obrat perutninarske farme v Zabičah Foto: Kindler

ki so domačini. Rezultati vzreje so
zadovoljivi, vendar pa se kolektiv
trudi, da bi dosegel boljše uspehe.
Ne predvideva se razširitev obra¬
ta, pač pa si prizadevajo, da bi se

piščance do 70 dni starosti, nakar
jih zopet pošlje v Neverke. Izme-
njava se vrši enkrat tedensko.

KINDLER Viljem

J -
Perutninarski obrat Zabiče Fbtor Kindler
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UPRAVNI ODBOR TURISTIČNEGA DRUŠTVA V ILIR¬
SKI BISTRICI JE IMEL DNE 18. 1. 1963 SVOJO REDNO
SEJO. OB TEJ PRILIKI SO OBRAVNAVALI PROGRAM
DELA DRUŠTVA ZA LETO 1963, KI VSEBUJE ZELO PO¬

MEMBNE NALOGE.
Razne razprave, ki so bile v

preteklosti, so pokazale možno¬
sti perspektivnega razvoja tu¬
rizma. Za uresničitev zadanega
programa obstojajo številni po¬
roki, med katere spadajo tudi
zemljepisna lega mesta, zelo
ugodne podnebne razmere, pest¬
rost in razgibanost terena, raz¬
sežnost in lepota snežniškega ma¬
siva itd.. Ilirska Bistrica je od¬
daljena od Opatije, najlepšega le¬
toviščarskega kraja našega sever¬
nega Jadrana, samo 35 km.
Bolj kot drugod lahko na

Snežniku izkoristimo možnosti
razvoja zimskega športnega tu¬
rizma. Snežnik in razsežni gozdo¬
vi, ki pokrivajo njihova pobočja,
so idealni za planinski, počitni¬
ški in lovski turizem; to je edin¬
stvena točka koperskega okraja,
kjer ljubitelj narave najde vse,
česar si želi: od neokrnjenih na¬
ravnih lepot, spokojnega počitka
in miru do delovanja v raznih
športih.
Okolica Ilirske Bistrice nudi

v svojih dveh rekah, Reki in

Bistrici bogat ribolov na po¬
strvi.
Zgodovinski objekti, posebno

Premski grad, lahko postanejo
prijetna atrakcija tako za tujca
kot domačina, ako jih primerno
adaptiramo.
Program dela društva poudar¬

ja, da je treba posvetiti vso po¬
zornost turističnim investici¬
jam, pripravi elaboratov v skla¬
du z urbanističnim programom
in zainteresirati občane za turi¬
stično dejavnost. Pomanjkanje
turistične tradicije bo treba na¬
domestiti z ustreznimi predava¬
nji. Program priporoča nadalje
tesno sodelovanje s Planinskim
društvom, ki je po zaslugi upo¬
kojenega prof. Karolina Draga
doseglo zadnja leta prav lepe
uspehe.
Turistično društvo priporoča v

svojem programu ObLO, da se
število zasebnih sob za oddajo
turistom in potnikom poveča, da

. se pravilno izvajajo predpisi o
£ turistični taksi, da se pravilno
©odmeri turistična taksa, kakor
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Gozdarska naselbina Okroglina, oddaljena 16 km od 11. Bistrice
Foto: Kindler Viljem

2, ^ i.

Lovska koča »Pri Bistriški bajti-«. Lepa izletniška točka, saj je od¬
daljena od Ilirsk? Bistrice komaj 12 km Foto: Kindler Viljem

Mm

Behinska panorama Foto: Kindler Viljem

tudi, da se sredstva, pridobljena
po turistični taksi uporabijo za
turizem.
Kaže, da je turistično društvo

v 11. Bistrici stopilo v novo leto

lativna nagrada za olepšavo me¬
sta, posameznih ulic in hiš.
Turistično društvo II. Bistrica

se zaveda v polni meri, da bo
kos programu, ki si ga je zadalo

Sredi razsežnih in lepih snežniških gozdov stoji gozdarska naselbina
Mašim, nedaleč od te pa razvaline in ostanki lovskega gradiča.
Stolpa stojita osamljena kot nemi priči burne, težke a vendar
slavne preteklosti, ko je bil naš kmet le hlapec tujemu gospodu

Foto: Kindler Viljem

z neomajno odločnostjo, da na¬
domesti to, kar je bilo vsa leta
po osvoboditvi zamujenega. Ide¬
ja, da se izdelajo prospekti, tu¬
ristični potokazi, turistične zem-
ljevidne tabele za identifikacijo
in usmerjanje turistov, je konč¬
no vendar prodrla. V cilju, da se
turizem tudi pri nas čimbolj raz¬
mahne, bodo ustanovljene turi¬
stične sekcije v Knežaku, Premu
in Jelšanah. Razpisana bo stimu¬

le, ako bo svoje delovanje opira¬
lo na široko osnovo, to je, ako
bo imelo dovolj kvalitetnega
članstva. Delo društva mora slo¬
neti na sodelovanju s politični¬
mi, gospodarskimi in družbenimi
organizacijami. Društvo bo zaži¬
velo svoje pravo življenje šele te¬
daj, ko bo v našem delovnem
človeku in v naši mladini vzbu¬
jen in okrepljen čut do naravnih
lepot. Kindler Viljem

♦

♦♦♦♦♦

OBVESTILO
Prosimo vse upokojence osebne, družinske in in¬

validske (invalide dela), ki do sedaj še niso uredili svo¬
jih zdravstvenih izkaznic in izkaznic družinskih članov
in niso še dobili predpisanega vložka po novih predpisih
v zdravstveno izkaznico (Obr. ZP-l/u), da se takoj zgla¬
sijo na sedežu podružnice, kjer bodo zdravstvene izkaz¬
nice uredili.

Opozarjamo vse, ki teh izkaznic ne bodo uredili, da
bodo stroške zdravstvenih storitev nosili sami.

Iz pisarne Zavoda za socialno zavarovanje
v Ilirski Bistrici
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V nedeljo, dne 13. 1. 1963, je
imela Ribiška družina II. Bistrica
svoj letni občni zbor.
Zaradi izredno slabega vreme¬

na se zbora niso udeležili pred¬
vsem ribiči iz oddaljenih krajev.
Občni zbor je otvoril tovariš

Škrlj Rado, starešina družine, ki
je na kratko orisal slabosti in
uspehe naše družine. Nakazal je
predvsem vlogo, ki jo ima danes
in jo bo imelo v bodoče ribištvo
v našem gospodarstvu. Iz vsega
nakazanega izhaja, da je ribištvo
enakovredna gospodarska pano¬
ga, le da je šele na začetku svo¬
je razvojne poti.
V nadaljevanju svojega govo¬

ra je poudaril slabosti naše dru¬
žine in omenil predvsem slabo
organizacijo, v nekaterih prime¬
rih pomanjkanje čuta odgovor¬
nosti, predvsem pa mlačnost pri
vključevanju mladine v naše vr¬
ste, čeprav so za to dani vsi po¬
goji.
Glede uspehov je omenil pred¬

vsem to, da imamo danes sodob¬

no urejeno ribogojnico z zelo ve¬
liko kapaciteto, kar je osnova, s
katero bomo jutri obogatili naše
vode.
Temu je sledilo poročilo gospo¬

darja družine, ki se je nanašalo
predvsem na število in težo ulov¬
ljenih rib v letu 1962, nato pa je
grajal precej slabo udeležbo po¬
sameznikov pri prostovoljnem
delu. Naše ribiče čaka namreč
še veliko nalog, ki so več kot
nujne, če hočemo naše ribištvo
postaviti na solidno osnovo.
Nazadnje je omenil še število

vloženih rib. Po tem poročilu je
naša družina vložila v svoje vo¬
de cca 35.000 komadov salmo-
nidov, kar je dokaz, da je dru¬
žina začela resno skrbeti za dvig
staleža rib v svojih vodah.
Sledila so še poročila blagaj¬

nika in nadzornega odbora. Di¬
skusija, ki je sledila vsem poro¬
čilom, je bila dokaj živahna in
je zajela ne samo ^nov podanih
poročil, temveč tudi ostale pro¬
bleme družine, že samo število

diskutantov nam dokazuje resno
zainteresiranost vseh ribičev, da
se v družini napravi red in da se
vsak posameznik po svojih mo¬
čeh angažira za čim hitrejši raz¬
voj družine in ribištva na sploš¬
no.
Izbran je bil nov upravni od¬

bor ter ostali organi družine, na
koncu pa so bili sprejeti sklepi,
ki naj bi začrtali pot nadaljnje-

Pred I. svetovno vojno se je
pojavilo povpraševanje po rakih.
Kdo je dal iniciativo, mi ni zna¬
no. Med I. svetovno vojno so
se vsi lastniki voda — Reke in
pritokov — združili in ustanovili
Ribarsko zadrugo, s sedežem v
11. Bistrici. Tej zadrugi pa je
manjkal kapital za sistematično
eksploatacijo rakov iz naših vo-

ga razvoja. Med temi naj ome¬
nim predvsem sklep o vključitvi
čimvečjega števila mladincev,
sklep o prostovoljnem delu vseh
ribičev, sklep o sklicevanju če¬
trtletnih posvetov vseh ribičev,
uvajati pa naj bi se pričel ribiški
turizem.
Vsekakor koristen in nujen

sklep je bil še ta, da bodo letos
izpiti za vse nove ribiče in tiste,
ki še nimajo dvoletnega staža.
Za vse te pa bodo predhodno
pripravili ustrezna predavanja.

Valenčič Bogdan

Po italijanski zasedbi se je ri-
barska družba povezala z itali¬
janskimi ribogojci. Iz Brescie
smo prejeli amerikanke (Lare-
ne) in ikre iz jezer (Gardsko je¬
zero).
Najhitreje se je razvijala ša-

renka in se prva začela križati
z našo staro standardno soško
postrvijo. Ribogojnica se je pre-

Nekaj o delo
Društva prijateljev mladine

Od zadnjega občnega zbora v
oktobru 1962 je društvo izvedlo
nekaj koristnih in važnih nalog.
V povezavi z občinskim pionir¬
skim svetom je organiziralo za
Dan republike sprejem cicibanov
v pionirsko organizacijo po vseh
pionirskih odredih v občini ter
poskrbelo za razne sprejeme in
zakuske. Za žene-matere je pri¬
pravilo razpravo o osnutku usta¬
ve, kjer je bilo posebej obrav¬
navano vprašanje zaščite mladi¬
ne. Mnogo dela je društvo vložilo
v organizacijo novoletne jelke.
Pridobilo je gospodarske organi¬
zacije za novoletne obdaritve pio¬
nirskih odredov na posameznih

Šolah. Odredi so prejeli razne
športn erekvizite, potrebščine za
tehnični pouk, radijske aparate,
knjige, šolske potrebščine itd.
Društvo ima v programu obde¬

lavo zelo perečega socialnega pro¬
blema mladine. Organiziralo bo
širše posvetovanje socialnih, šol¬
skih in zdravstvenih organov in
skušalo najti metodo dela v smi¬
slu koordinacije vseh faktorjev,
ki jim je zaupana takšna ali
drugačna skrb za mladino. Na¬
dalje bo društvo vzpostavilo
DPM tudi po občinskih centrih,
ki imajo svoje posebne naloge in
specifične potrebe.

M. Ribogojnica v Ilirski Bistrici Foto: Valenčič Rudolf

V nedeljo, 6. t. m. so borci iz
vasi Vrbovo, Vrbica in Jablanica
imeli svoj redni letni občni zbor.
Poleg ostalih problemov so pred-

za postavitev spomenika padlim
borcem, vendar pa so naleteli
na težave, ker primanjkuje de¬
narnih sredstev. Na občnem zbo-

f 'V*Y<;C*>r

Udeleženci občnega zbora Zveze borcev vasi Vrbovo, Vrbica in
Jablanica Foto: Knafelc

vsem obravnavali vprašanje, ka¬
ko bi se čimprej in na najlepši
način oddolžili padlim tovarišem.
Sicer imajo že pripravljen načrt

ru so se prisotni zavezali, da bo¬
do pomagali s prostovoljnim de¬
lom in z zbiranjem sredstev pri
sovaščanih, računajo pa tudi na .

da. Ribe niso prišle toliko v po¬
štev, ker teh se je dobilo povsod.
Pri prvem občnem zboru se je
sklenilo, da se pritegne določeno
število interesentov, ki bi bili
pripravljeni pristopiti z gotovino
kot soupravičenci. Upravičencev
je bilo pet, pristopnikov tudi pet
in s tem je bil zbran kapital.
Pričel se je lov na rake in tudi

odpošiljanje. Mnogo rakov je bi¬
lo odposlanih v Opatijo, Trst,
Dunaj, tudi v Nemčijo in Italijo.
Pri tej Ribarski zadrugi se pa

ni mislilo samo na izkoriščanje,
ampak tudi na ribji zarod.
Leta 1916 je zadruga prejela

iz Nemčije prve, prave ameri-
kanske postrvi. Dobro se spomi¬
njam, kako sem po vrnitvi iz
prve svetovne vojske pri »štraj-
karju« videl prvič umetno goji¬
tev plemenitih postrvi. Takrat
so napotke prejemali od starega
ribogojca Du Franketa iz Ljub¬
ljane. Tako se je takrat pri nas
zaredila potočna postrv. Zanjo je
tedaj skrbel tov. Andrej Žnidar¬
šič.
pomoč občinskega odbora Zveze
združenj borcev NOV. Padel je
tudi predlog, naj bi se pri gospo¬
darskem odseku ObLO interveni¬
ralo, da bi dobili sečno dovolje¬
nje za posek nekaj kub. metrov
borovcev in da bi bili oproščeni
dajatev, tako da bi od prodanega
lesa ostalo čimveč za spomenik.

T K.

nesla na mesto, kjer je tudi da¬
nes. Tedaj je bilo samo 12 va-
lilnikov in ves izvaljeni zarod se
je ob času vlagal v naše vode.
Med drugo svetovno vojno in

po njej se je vse to spremenilo.
Leta 1946 je pričela z delom to¬
varna Lesonit. Odpadna voda je
povzročila odmiranje najprej ra¬
kov in potem tudi rib. Od ovinka
Reke nad imenovano tovarno pa
do škocjanske jame je voda ta-
korekoč zastrupljena. Hrani sa¬
mo mrene in krape, malo pred
Škocjanom se držijo še raki in
tudi kaka postrv.
V novejšem času se je nekda¬

nja mala ribogojnica razvila v
ribogojnico večjega obsega. Da¬
nes gojijo ribe, strogo sortira¬
ne in namenjene širšemu porib-
ljavanju naših voda. Kot sem
zvedel na merodajnem mestu, se
bo gojilo v glavnem soško ribo.
ne pa potočno postrv, druge vr¬
ste delno ali pa se jih bo sploh
opustilo, to pa zaradi križanja.
V letu 1962 se je ribogojnica

s pomočjo republiškega ribogoj-
stva preobrazila v moderno in
rentabilno ribogojnico. Valilniki
so cementni, z dvema vložkoma,
lepo razporejeni.
Kapaciteta sedanje valilnice je

1,000.000 iker na leto. To valilnico
oskrbujeta dva izšolana in do¬
bro vpeljana ribiča.
Letošnji plan je zelo zahteven.

Želimo, da bi ga še presegli!
Valenčič Rudolf
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Planinski dom na velikem Snežniku, ki je bil dograjen leta 1961
ob 20-letnici vstaje, kjer ima največ zaslug prof. Drago Karolin

Foto: Maraž

Profesor DRAGO KAROLIN, od¬
likovan z bronastim častnim tu¬
rističnim znakom Turistične zveze

Slovenije

N
aš znani javni delavec na pod¬

ročju planinstva, turizma, lovstva
in ribištva, upokojeni prof. Drago
Karolin, je prejel pred kratkim za
svoje dolgoletno in požrtvovalno
delo na teh področjih lepo prizna¬
nje. Turistična zveza Slovenije
mu je podelila bronasti častni
znak. Odlikovanje mu je izročil
predsednik ObLO inž. Ivan Kuko¬
vec ob priliki seje upravnega od¬
bora Turističnega društva 18. 1.
letos.

Tovariš profesor živi med nami
že od leta 1946. Rodil se je leta
1901 v Dobrni pri Celju. Srednje
šole je dovršil v Mariboru, viso¬
ke pa v Zagrebu in Beogradu.
Poučeval je na raznih srednjih
šolah Spodnje Štajerske. Tu so ga
leta 1941 zajeli Nemci in ga za¬
prli v Rajhenburški grad. Odvzeli
so mu vse imetje, ki ga je imel

v Senovem, in ga skupno z dru¬
gimi izgnanci prepeljali v ustaško
taborišče v Slav. Pozegi, odtod
pa je bil izgnan še v Srbijo.
V času NOB je aktivno sodelo¬

val v OF in bil med drugim tudi
4

tajnik ilegalnega društva France
Rozman v Šidu v Vojvodini. Po
osvoboditvi je opravljal dolžnost

Lovsko-planinski dom na Bohorju pri Sevnici, ki ga je gradil prof.
Karolin leta 1939 z lovskim društvom v Senovem

ravnatelja gimnazije v Šičtu do
jeseni 1946, ko se je po lastni že¬
lji vrnil nazaj v Slovenijo. Moral
bi poučevati v Celju na gimnaziji,
a se je prijavil za službovanje
na osvobojenem ozemlju Sloven¬
skega Primorja.
Tako je prišel na bivšo nižjo

gimnazijo v Ilirski Bistrici, kjer
je nepretrgoma poučeval do svoje
upokojitve v letu 1959.
Izven šole se je udejstvoval

predvsem pri vzgoji in organizi¬
ranju lovstva, ribištva in planin¬
stva. S peščico lovcev in prijate¬
ljev prirode je zgradil leta 1939
lovsko-planinski dom na Bohorju
(1505 m) nad Brestanico.
Njegovo drugo večje delo pa je

reorganizacija Planinskega dru¬
štva v Ilirski Bistrici, ki je pod
njegovim vodstvom z minimalni¬
mi sredstvi zgradilo Planinski
dom na vrhu Vel. Snežnika (1796
metrov) in podaljšalo dovozno
gorsko cesto do višine 1570 m.
Tovarišu profesorju ob odliko-

vanju prisrčno čestitamo in mu
želimo še mnogo let plodnega de¬
lovanja med nami.

Danes se daje v dnevnem tisku,
predavanjih, konferencah in se¬
stankih velik poudarek našemu
turizmu.
V Ilirski Bistrici smo vedno tr¬

dili, da je glavni vzrok pomanj¬
kanja turizma v našem kraju ta,
da nimamo primernih turističnih
objektov. Z namenom, da se od¬
strani ta pomanjkljivost, je bila
zgrajena kavarna »Turist«, kar pa
ni rodilo zaželenega rezultata. Po¬
trebne bodo podrobne analize ce¬
lotnega gostinstva, pri čemer ne
smemo pozabiti na zelo važen ele¬
ment dobrega gostinstva — uspo¬
sobljen gostinski kader.
Namen tega sestavka ni kritizi¬

rati naše gostinstvo in ga prika¬
zati v še slabši luči kot je, temveč
odstraniti pomanjkljivosti. Dolo¬
čene stvari se lahko tolerira do¬
ločen čas, vendar pa mora tudi tu
veljati isto merilo kot za vse pa¬
noge našega gospodarstva. Marsi¬
kaj, kar je bilo prva leta po osvo¬
boditvi dopustljivo, danes ne mo¬
remo več opravičevati, ker so bile
vsem brfez razlike dane možnosti
za izboljšanje. Zato tudi premajh¬
na pozornost, površnost, negosto¬
ljubnost v gostinstvu ne morejo
biti več opravičljive.

V ilustracijo, kako nezadovolji¬
vo posluje pri nas gostinstvo in
kako malo pozornosti polaga na
to, da zadovolji občane, naj bo
navedena samo ena epizoda: Ka¬
kor povsod, tako so tudi Bistričani
pričakovali, da jim bo gostinstvo
ob zaključku leta priredilo pri¬
jetno silvestrovanje. Kaj še! Ka¬

gostje, ki so se ob zaključku leta
1962 zatekli v kavarno »Turist« v
upanju, da o tudi brez god¬
cev prijetno zaključli staro leto,
posluževati privatnega radiogra-
mofona in ne kavarniškega, ako
so hoteli zaplesati. Nadalje trdijo
očividci, da je bilo pravega obču¬
dovanja vredno prizadevanje ka¬

varna »Turist«, ki je najprimer¬
nejši ambient za to in ki vsako
soboto prireja ples, je dopustila,
da so ta večer godci odšli dru¬
gam. Mogoče jih je bilo treba ta
večer nekoliko bolje plačati, kar
bi bilo tudi pravilno. »Turist« se
je verjetno ustrašil visokih stroš¬
kov, ni se pa spomnil, da bi tako
kot so to storili drugod — pobiral
vstopnino za lokal, če bi namreč
organiziral silvestrovanje.
Pravijo tudi, da so se morali

varniškega osebja, da goste čim-
prej spravijo spat. To bi bilo zelo
pohvalno ob drugih prilikah, nika¬
kor pa ne ob tej priložnosti. Ne¬
kateri hudomušneži trdijo celo, da
gostinstvo v Ilirski Bistrici ni
znalo za silvestrovanje nič ko¬
ristnega organizirati — razen le¬
pih cen: par kranjskih klobas din
220.—, steklenica vina din 1400.—,
črna kava (vsaj servirana je bila
za Črno kavo) din 50.— in več.
Ako je vse, kar navajamo, rej¬

nica, in ako razočarani gostje ne
pretiravajo, potem se gostinci na¬

smeh preveč
o

mitušega kraja ne
jeziti na to pisarijo, marveč
morali skušati, da se podobno ne
bo dogajalo več in da v • IIIUIče
nekoliko upoštevajo želje občanov.
V cilju, da se približamo v pogle¬
du gostinskega poslovanja in tu¬
rizma naprednim krajem naše do¬
movine, bo potrebno napraviti
konkretne korake, da se tako že
vendar enkrat izognemo znani sla¬
bosti, namreč zgolj ponavljanju
ugotovitev brez zadostnih prizade¬
vanj, da jih tudi odpravimo.
Skrajni čas je že, da gostinstvo
spozna, da je poklicano reševati
skupno z ostalimi panogami naše
gospodarstvo in da ne sme biti v
kroničnem deficitu. Zaradi tega se
bo moralo otresti brezbrižnosti,
ker le tako bo mogoča njegova sa¬
nacija. '
Zadnje čase veje pri nas odju¬

ga in se je marsikaj, pa četudi
počasi, vendar vztrajno in neza¬
držno popravilo. Zato upajmo, da

o napočili boljši časi tudi za
turizem v našem kraju in da bo
vse, kar ni zdravega in koristnega,
spadalo le še v preteklost.

KINDLER Viljem
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(odgovor piscu na članek v novoletni številki)
Glede na oibtožbe tovariša

Štembergarja iz Jelšan v novo¬
letni številki glasila »SNEŽNIK*«,
na kmetijsko zadrugo »4. junij*«
Ilirska Bistrica imam pripomniti
nekaj dejstev in pojasniti bral-
•cem, zakaj smo izkoriščali naše
zadružne domove bolj v gospo¬
darske kot v kulturne namene.
Kmetijska zadruga »4. junij*«

Ilirska Bistrica je prevzela šte¬
vilne domove kot so v Jelšanah,
Novokračinah, Zabičah, Premu,
Zagorju, Knežaku itd. v upravlja¬
nje. Omenjeni domovi le redko
služijo svojemu namenu, kulturi
in prosveti. Vaške organizacije
so do sedaj pokazale premajhno
zanimanje za razne prireditve, ta¬
ko da so dvorane teh domov iz-• - r • • • +

koriščene v tem smislu enkrat ali
dvakrat letno. Pa tudi tedaj so
bile po navadi zapuščene neoči¬
ščene, pač pa take, kakršne so
pustili obiskovalci. Seveda pred¬
stavljajo vzdrževanje, elektrika,
tekoča popravila in kreditne ob¬
veznosti, ki jih zadruga plačuje
•za te prostore mnogo večje bre¬
me, kot pa znašajo koristi, ki jih
imamo od najemnin odnosno
skladišč.
Res je pa tudi, da skušamo ra¬

zumeti prizadete organizacije in
jim prostore pustiti, v kolikor so
za njih potrebni. Kar zadeva stal¬
ni prenos teh stavb na družbene
in društvene organizacije, pa mo¬
ram omeniti to, da smo že posku¬
šali nekaj takega, vendar SZDL
Ilirska Bistrica teh stavb ni ho¬
tela prevzeti, ker ne bi mogla fi¬
nančno prenesti tekočih popravil
in obveznosti. Ko bodo dani za
to pogoji, bomo lahko izvršili sta¬
len prenos domov povsod, kjer je
to mogoče.
Letos smo vse razpoložljive ka¬

pacitete prostorov, s katerimi
razpolagamo, dali v najem Poljo-

, prometu, podjetju, ki rešuje pre¬
skrbo reškega trga z živili. Za ta
ukrep smo se odločili vsled tega,
da bomo z dobljeno najemnino
lahko vzdrževali te zgradbe in ob¬
enem zaposlili tudi v času zime,
ko je vprašanje izkoriščanja ka¬
dra in delavcev, ki se bavijo z
odkupom, dokaj pereče.
Jasno je, da ne moremo sedaj,

spričo obveznosti, ki jih imamo
do pogodbene stranke, izprazniti
teh prostorov, da bi s tem od ča¬
sa do časa ustregli določenim or¬
ganizacijam.
V kolikor se bo pojavilo večje

zanimanje društev za prostore in
če bomo videli možnosti, da bi za
stalno pogodbeno prepustili pro¬
store društvom in organizacijam,
bomo brez dvoma imeli razume-
/anje. Prav bi bilo, da nas neko¬
liko bolje seznanite z vašimi pro¬
grami, da nakažete nujnost
teh prostorih in v okviru

po
SZDL

ščete možnost, da boste s pre¬
nosom prostorov, za katere ste
reflektanti, redno prispevali sred¬
stva za vzdrževanje teh prosto¬

rov. Morali bi tudi izdelati pra¬
vilnik za uporabo prostorov, po¬
tem bomo mi le-te rade volje pre¬
nesli na vas.
Obojestranska volja obstaja,

mora pa obstajati tudi točen obo¬
jestranski sporazum! Jelšanci bo¬
do potem lahko dobili kotiček za
družbeno življenje, prav tako pa
lahko prebivalci kake druge vasi.

Ing. Leopold Mezgec,
direktor KZ II. Bistrica

V zadnjem času sem opazil, da
dovažajo v naše mesto meso z
vozili z oznako »EMONA*«. Ko
sem se podrobneje informiral,
sem zvedel, da dobavlja le-to pod¬
jetje Emona iz Ljubljane, meso
vojnima poštama v Ilirski Bi¬
strici.
Na upravi preskrbovalnega pod¬

jetja Snežnik so me obvestili, da
je podjetje Emona dobilo licita¬
cijo za dobavo mesa v Ilirsko
Bistrico. Kot sem jih razumel,
predmetna licitacija ni potekala,
kot je to običaj, saj je zastopnik
podjetja Emone ponudil nerazum¬
ljivo nizko ceno, ki je za 100 din
nižja kot je le-ta v Ljubljani za
goveje meso I. kvalitete.
Za ilustracijo nekaj podatkov o

cenah govejega mesa I. kvalitete:
Ljubljana 480 din, Postojna 440
dinarjev, Ajdovščina 440 din, Piv¬
ka 440 din, Ilirska Bistrica 430
dinarjev, Opatija 430 din, Reka
450 din.
Taka poteza velepodjetja »Emo¬

na*« se mi zdi nerazumljiva. Kako
more prodajati v Ilirski Bistrici
meso 100 din ceneje kot v Ljub¬
ljani in pri tem nositi še velike
prevozne stroške? Zanima me,
kako bodo tia to potezo »Emone«
reagirali ljubljanski potrošniki,
ki vzdržujejo podjetje, ki nelojal¬
no konkurira v Ilirski Bistrici.
Postojni in Vipavi na račun nji¬
hovih žepov. Munda Jože,

Vojkov drevored 2,
11. Bistrica

Delavska univerza si je zadala
za tekočo sezono obširen pro¬
gram, ki ga realizira na več pod¬
ročjih svojega delovanja. Od me¬
seca oktobra delujeta večerni po¬
litični šoli v II. Bistrici in v Za¬
bičah. Skupaj imata 56 slušate¬
ljev. Mnenja vseh predavateljev*
na tej šoli se ujemajo v sodbi, da
so slušatelji aktivni in da bo šola
v mnogočem dosegla svoj na¬
men. Pripravlja se mladinska po¬
litična šola, dočim bo za področ¬
je Prema organiziran ciklus pre¬
davanj namesto redne večerne
politične šole. Pripravljen je že
podroben program predavanj za
doraščujočo mladino pod temo
šola za življenje. Prav tako pri¬
pravlja vodstvo DU poglobitveni
seminar za absolvente političnih
šol. Izveden je že bil tridnevni
seminar za člane predavateljske¬
ga aktiva, na katerem so dobili
udeleženci nekaj osnovnih meto¬
dičnih napotkov za uspešnejše
izvajanje programa izobraževa¬

nja odraslih. DU je sodelovala pri
organizaciji študija osnutka usta¬
ve, posebej pa je pripravila in iz¬
vedla seminar o omenjeni temi
za prosvetne delavce, že vso se¬
zono delujeta I. in II. tečaj za
angleški jezik. Pripravlja se iz¬
popolnjevalni tečaj za slovenski
jezik, za katerega je precejšnje
zanimanje. DU se uspešno pove¬
zuje pri izvajanju svojega pro¬
grama z nekaterimi družbenimi
organizacijami, posebno z RK.
Lahko pa ugotovimo, da se go¬

spodarske organizacije premalo
poslužujejo DU za organizacijo
najrazličnejših oblik strokovne¬
ga in družbeno-ekonomskega iz¬
obraževanja. želeli bi tudi, da
DU ne bi omejila svojega delo¬
vanja samo na ožje področje
11. Bistrice, temveč da bi šla s
predavanji, filmi, diapozitivi tudi
po naših vaseh. Verjemite, da bi
našli prav hvaležne poslušalce.

M.

Lansko leto je »Slovenski Ja¬
dran*« sporazumno z okrajnim in
občinskimi ljudskimi odbori Soci¬
alistične zveze razpisal nagradno
tekmovanje za razširitev lista. Na

llagi tega razpisa je bila danaII

možnost krajevnim organizacijam,
da si priborijo lepe nagrade. Po¬
kazalo se je, da je v tekmovanju
dosegla najlepše uspehe organiza¬
cija SZDL vasi Prelože, takoj za
njo pa Harije. Prve dni tega me¬

seca je urednik Slovenskega Ja¬
drana ob prisrčni slovestnosti iz¬
ročil vaščanom Harij radiogramo-
fon; občanom Prelož pa televizij¬
ski sprejemnik.
Za uspešno tekmovanje gre hva¬

la vsem občanom omenjenih va¬
sic, predvsem pa mladini SZDL.
Sedaj delajo tako v Harijah kot v
Preložah na tem, da uredijo klub¬
ske prostore. S pridobitvijo radio-
gramofona in televizijskega apa¬
rata je vaščanom Harij in Prelož
dana perspektiva lepšega življe¬
nja in neposrednejša zveza z do¬
godki v svetu. Ko pa bosta ure¬
jena klubska prostora, bodo tudi
tu pogoji za uspešnejše kulturno

delo. Tako si bo tudi naš človek
na vasi širil svoje obzorje, tudi če
je nekoliko odmaknjen od kultur¬
nega centra.
Želeti je, da naj bi bili krajevni

organizaciji SZDL Harije in Pre¬
lože tudi v oče tako aktivni.
Njun primer pa naj posnemajo še
ostale vasi brkinskega področja,
tako da se bodo z lepo nagrado
ponašali Brkini tudi v letošnjem
letu. Kot so bile brkinske vasi
pred 20 leti trdnjave in braniki,
kamor so se zatekli naši borci,
tako naj bodo v bodoče žarišče
prosvete in kulture na podeželju.

KINDLER Viljem

Obvestilo
Društvo inženirjev in tehnikov v Ilirski Bistrici ob-

* 4

vešča vsa podjetja, organizacije in ustanove ter zasebne
interesente, da je s 1. januarjem 1963 premestilo svojo
kopirnico za kopiranje vseh vrst načrtov iz Rozmanove
ulice v tovarno Lesonit.

Kopirnica je odprta vsak dan od 7. do 13. ure. Za¬
interesiranim dajejo vsa pojasnila glede naročil tovariši
Trojar Srečko, ing. Pajk Anton in Muha Drago
varni Lesonit, Ilirska Bistrica, telefon št.

Poslužujte se društvene kopirnice, ker je delo kvali¬
tetno in po konkurenčnih cenah!

Iz pisarne tajništva DIT Ilirska Bistrica
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Dragi pionirji
iz Kuteževega
Zelo mi je žal, da ste morali

čakati odgovor na vašo pritožbo
cel mesec, zato mi dovolite, da
vam vsaj sedaj razložim, kako
je bilo z ocenjevanjem lanskih
pionirskih iger. Občinski odbor
SZDL je sklical predstavnike Ob¬
činske komisije jugoslovanskih
pionirskih iger na zahtevo pred¬
sednika okrajnega odbora jugo¬
slovanskih pionirskih iger. Med
temi je bil tudi predstavnik vaše
šole, ki pa na sestanek ni prišel.
Ker smo morali vsa poročila in
ocene poslati v roku treh dni v
Koper, sva s predsednikom Ob¬
činskega odbora jugoslovanskih
pionirskih iger morala obhoditi
vse pionirske odrede po šolah in
ugotoviti, kar se je pač v tako

kratkem roku dalo. Razumljivo,
da je bil čas prekratek za točen
ogled vsega dela in smo se ne¬
kje morali omejiti na oceno pis¬
menih poročil. Bili smo Uidi na
vaši šoli, čeprav zvečer, a nismo
dobili nikogar. Naročili srno, naj
nam do ponedeljka kakorkoli
pošljejo poročila. Ker teh ni bilo,
smo vašo šolo uvrstili nekako po
cenitvi iz polletnega poročila. Kot
je iz vaše pritožbe razvidno ni
bila ta ocena najbolj objektivna,
vendar morate razumeti, da v ro¬
ku treh dni nismo mogli obiskati
vseh šol podnevi in jih tudi pra¬
vilno razvrstiti Računali smo
precej tudi na objektivnost va¬
ših poročil, ki jih nismo od vas
dobili. Občinski odbor jugoslo¬
vanskih pionirskih iger je bil
mnenja, da je vaša pritožba
upravičena in je to skušal popra¬
viti tako, da je podelil vsem šo¬
lam enake nagrade, ki jih boste
v najkrajšem času prejeli. Za na¬
prej pa vas prosimo, da nam bolj
točno pošiljate poročila; mi pa
vas bomo pogosteje obiskali.

M. P.

Tam na klancu
V soboto so se začele izpod

neba usipati nežne bele snežinke.
Sneg je pripravil za nas veliko
veselje in radost. Snežilo je cel
dan v velikih kosmih.
Zvonec je naznanil konec po¬

uka. In potem hura, na sneg!
Doma mi je očka že prinravil
smuči. Na cesti je bilo že vse
živo. Bil sem že neučakan. Zdr¬
vel sem skozi vrata, ampak joj,
spodrsnilo se mi je in telebnil
sem v sneg. Tako sem bil že v
začetku podoben sneženemu mo¬
žu ... Odcapljal sem na cesto in
se pričel smučati. Smuči so dr-
čale kot blisk. Kar nas je bilo
smučarjev, smo se dogovorili, da
bomo tekmovali v smuku. V sku¬
pinah sem bil prvi, pri posamez¬
nikih pa drugi. Za tem smo pri¬
čeli tekmovanje v slalomu. Po
naši progi smo si postavili palice

je vse živo ,..
in pričeli. Toda pri tej tekmi sem
se slabo odrezal. Moje smuči so
r~^dolge za take vrste slaloma.
Bil sem na petem mestu. Več¬
krat sem priletel v zid, padel v
sneg kot vreča in molel vse štiri
od sebe. Tovariši so se mi sme¬
jali, jaz pa sem bil užaljen in z
dolgim nosom odšel drugam.
Zvečer nam je pripravila burja

neljubo presenečenje. Tulila je
in zavijala kot lačen volk. Na
oknih je žvenketalo steklo. Vsi
nedeljski načrti so splavali po
vodi. V nedeljo zjutraj pa so se
zunaj belili zameti. Zelo zanimi¬
vo je bilo gledati burjo, ki je
besnela in nosila oblake snega.
Toda kljub burji sem se šel v
nedeljo popoldne smučat.

Rosa Jožko,
IV. c. razred,
II. Bistrica

ooslca
Pred nekaj dnevi sem šel s

sosedovim stricem na lov. Sprem¬
ljal naju je pes Ris. Ko sva pri¬
šla do gozda, sva zagledala sle¬
dove divjega prašiča. Pes je ta-

Sprejeli smo
častno nalogo
Ob odkritju spomenika padlim

borcem je bila pionirskemu odre¬
du »KARLA MASLA« iz Ostrož¬
nega brda podeljena častna na¬
loga. Sprejeli smo patronat nad
spomenikom.
Obljubili smo, da bomo to na¬

logo kolikor se da vestno izvrše¬
vali. Obenem pa smo bili vsi pre¬
srečni ob podelitvi te častne na¬
loge.

Pionirski odred . .
»KARLA MASLA«

'd Ln
koj začel vohati. Stekel je po
sledi in se kmalu zgubil med
drevjem. Stekla sva za njim. Kar
naenkrat sva zagledala psa in
prašiča, kako sta se bila. Stric
je pomeril in ubil prašiča. Ta se
je zvrnil in stekla sva k njemu.
S težavo sva ga vzdignila in od¬
nesla domov.
Ko sem šel zadnjič po mleko,

sem na nekem travniku zagledal
bežečega zajca. Za njim se je po¬
dil pes. Ko sta bila že na hribu,
je počil strel. Zajec in pes sta se
zrušila na tla. Hitro sem stekel
tja, da bi videl, kaj se je zgodi¬
lo. Zajec in pes sta bila mrtva.
Ko je gospodar prišel tja je za¬
čel jokati, ker je po nesreči ubil
psa. Skopal je jamo in zagre¬
bel psa. Zajca pa je odnesel do¬
mov.

Štefančič Emil,
učenec IV. razreda

osnovne šole II. Bistrica

Prirejanje mladinskih iger ob
praznovanju Novoletne jelke je
postalo pri nas že tradicija. Pa¬
stirčku in kralju Briljantinu,
Trnjulčici, Princeski in pastirčku
se je letos pridružila še Snegulj¬
čica.
Po znani pravljici je priredil

tekst v verzih Pavel Golia. Iz¬
vedba zahteva številen ansambel,
pa tudi scensko je zahtevna. No,
mladih igralcev imamo na pre¬
tek, med njimi nekaj prav spo¬
sobnih. Mislimo predvsem na no¬

tako da je bil zaključni vtis pred¬
stave prav ugoden. Brez po¬
manjkljivosti seveda pri tako
zahtevni in obsežni uprizoritvi
ne gre. Tako bi se morda dikcija
verzov pri nekaterih igralcih
lahko le malo bolj oblikovala in
se znebila šolskega deklamiranja
pa tudi spremna glasba naj bi
bila bolj prilagojena dogajanju
na odru, posebno pa tehnično bo¬
lje izvedena.
Igra je bila ponovljena petkrat

tako da so si jo ogledali učenci

Mladinska igra ob praznovanju novoletne jelke v Ilirski Bistrici
$ Foto: Maraž

K . H • » p .

Igralci mladinske igre »Sneguljčica« ob praznovanju novoletne
Jelke v Ilirski Bistrici Foto: Maraž

silki glavnih vlog, Ksenijo in
Zvezdano.
Dobro vživljanje v situacije,

primerna kretnja in modolacija
glasu — vse to je pripomoglo
uprizoritvi k lepem uspehu. Vsi
ostali igralci od princa, lovca,
dvorjanov do vil, palčkov itd. so
po svoje prizadevno sodelovali,

vseh šol, zadnja predstava pa je
bila namenjena staršem in občin¬
stvu.
Vsem, ki so pomagali k upri¬

zoritvi, posebno pa režiserki to¬
varišici Valeriji gre vse prizna¬
nje in pohvala!

J, M.
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Orkester cicibančkov iz vrtca pri nastopu za novoletno jelko
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delom

Gostinsko podjetje »SOČA« v Ilirski Bistrici ima na¬
men za prihodnjo sezono skleniti pogodbe s priložnostno
delovno silo, ki bi jo zaposlilo v glavni sezoni. V poštev
pridejo zdravi delazmožni moški in ženske, ki so že bili
zaposleni v gostinstvu ali so imeli kakorkoli opravka z

v tej stroki. Interesenti naj se oglasijo na upravi

podjetja, kjer bodo dobili potrebna pojasnila in lahko že
tudi sklenili s podjetjem pogodbo. Takoj sprejmejo v uk
dva fanta z dovršeno osemletko, ki bi pokazala zanimanje
za gostinstvo. Interesenti naj se takoj oglasijo na upravi
podjetja.

Gostinsko podjetje »SOČA«
Ilirska Bistrica
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»Mamica, jaz bom pa igral!«
»Mamica, bel predpasnik po¬

trebujem, nastopila bom kot ku¬
harica!«
»Mamica, na boben bom igral,

Tatjana pa na ksilojon!«
Tako je šlo vse dni pred nasto¬

pom cicibanov iz vrtca, ko so se
pod vodstvom svojih marljivih
vzgojiteljic pripravljali, da bodo
proslavili prihod Dedka Mraza.
Skrbi nič koliko! Toliko točk se
je treba naučiti, se lepo zvrstiti
na odru, nič se zmotiti — za ma¬
le glavice kar preveč.
Dvorana v Domu družbenih or¬

ganizacij je bila skoraj premajh¬
na. Toliko staršev in gledalcev!
Kar malo tesno je bilo ciciba¬
nom pri srcu. No, pa je šlr vse

Dolga leta so v Sabonjah tar¬
nali, kako bi prišli do javne raz-

• svetljave; skoraj da ni bilo se¬
stanka ra katerem ne bi raz-

0

pravij ali o tem tako pomemb¬
nem vprašanju — luči po vasi.
že so bili skoraj prepričani, da
~bcina nanje pozabila. Pa so

po sreči. Zvrstili so se pevci,
dimnikarček nam je voščil sreč¬
no novo leto, pastirček je juna¬
ško zapel svojo pesem, orkester
je brez napak odigral svoje težke
skladbe in kuharčki so dobro
opravili svojo nalogo. Seveda je
prišel tudi neumorni Dedek Mraz,
pohvalil cicibančke, otrokom v
dvorani pa delil sladkorčke za
rešeno uganko. Cicibančkom iz
vrtca pa je Dedek Mraz pojasnil,
zakaj nima velikega koša daril.
Na poti je namreč prelepo darilo
— pravi pravcati gramofon, ki bo
malčkom godel in pel čudovite
pesmice. Dedku sta pomagala pri
nabavi gramofona Društvo prija¬
teljev mladine in Poslovalnica za
delo v Postojni.

se lepega dne tega leta pojavili
v Sabonjah »letrčisti« in v par
dneh se je Sabonjcem uresničila
dolgoletna želja.
Druga želja, o kateri razprav¬

ljajo v Sabonjah že več let, je
želja po skupnem kotičku, v ka¬
terem bi se prav gotovo zbiralo

staro in mlado in razpravljalo o
raznih problemih, s katerimi se
srečuje na vasi.
V Sabonjah je dokaj dobro

ohrajena stavba SLP, ki pa po¬
stopoma propada. Da bi pa pre¬
prečili škodo, ki jo povzroča zob
časa, je vaški odbor SZDL skle¬
nil, da bo uredil najprej dvora¬
no, potem pa še dva prostora, v
katerih bodo našli svoje delovno
mesto KO SZDL in druge organi¬
zacije, predvsem pa mladina. V
dvorani bo prav gotovo zaživelo
kulturno življenje, saj je mladina
navdušena in željna takih in dru¬
gih dejavnosti.
Za ureditev dvorane in ostalih

prostorov so se vaščani obvezali,
da bodo prispevali vso delovno
silo, občinski odbor SZDL pa jim
je že priskočil na pomoč z ma¬
terialom in drugim.
Pobuda Sabonjcev je hvale

vredna in naj bo v spodbudo tu¬
di drugim vasem, saj se da tudi
s skromnimi sredstvi in dobro
voljo marsikaj narediti.

r. g.

ZAHVALA
Ob težki izgubi naše drage sopro¬
ge, matere, hčere, sestre in tete

JOŽICE BORDEVIČ
roj. ISKRA

se za sožalje in razumevanje v
naši neizmerni žalosti iskreno in
toplo zahvaljujemo vsem prijate¬
ljem in znancem, kakor tudi
SZDL Ilirska Bistrica, Vojnim
poštam 1132, 8407, 7640, vsem me¬
ščanom Ilirske Bistrice, njenim
sovaščanom ter vsem, ki so nam
kakorkoli pomagali in spremili
na poslednji poti našo ljubljeno
Ježico do mirnega, večnega doma.
Soprog Milosav Dordevič in sin

Aleksander, mama Zora, oče Jo¬
žef, sestra Desanka in mož Drago,
sestra Vojka in mož Leopold in
njihovi otroci.

Obiestilo
Turistično društvo obvešča

cenjeno občinstvo, spreje¬
ma prijave prostih sob,

bili posamezniki priprav¬
ljeni dati na razpolago v letni
sezoni. V poštev pridejo
primemo urejene sobe, ki

prijavi pregledala in
odobrila za to pristojna komi¬
sija pri občinskem ljudskem
odboru. Z ozirom na to, da raz¬
polaga Ilirska Bistrica zelo
majhnimi kapacitetami ležišč
v gostinskih obratih, bi bilo
prav, da bi se čimveč obča¬
nov odločilo za to, da prijavi¬
jo turistične sobe. Predvideno
je, da
privatne sobe in ležišča v ce¬
loti ukine. Sobe

kategorije in tako tudi
obračunane. Turistično društvo

izdajalo tudi kredite za
adaptacijo sob, nabavo postelj
in opreme, vendar šele takrat,
ko bo sklenjna pogodba za na¬
jem sobe za 5 let.

prometni davek na

1:1:1 o razvršče-

morebitna pojasnila
se obračajte na turistično dru¬
štvo, ki bo v najkrajšem času
uredilo tudi poslovne prostore

namestilo strokovno osebo,
ki bo urejevala ta in podobna

Turistično društvo
Ilirska Bistrica

Glasilo SNEŽNIK izhaja enkrat
mesečno. Izdaja ga občinski odbor
SZDL Ilirska Bistrica — urejuje
uredniški odbor. Glavni in odgo¬
vorni urednik Jože Keuc, člani
uredništva: Franc Munih, Janko
Šabec, Lado Škrlj, Ivan Šuštar,
Stane Česnik, Milko Primc in Da¬
nilo Gerk. Tehnični urednik: Jan¬
ko Novak. Tisk: Tiskarna ČZP
»Kočevski tisk« — Kočevje. Letna
naročnina 240 dinarjev. Tekoči
račun pri NB v Ilirski Bistrici
številka 602-12-3-101. Rokopisov in

risb ne vračamo
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bor. pol. enota. 8. Del pohištva. 9.
Moško ime. 10. Turški dostojan¬
stvenik. 11. Egipčanski bog. 12.
Slkarsko orodje. 13. Ovoji. 14.
Srbsko moško ime. 15. Tančica
(Srbhrv.). 16. Kraj na Čukotskem
polotoku. 17. Reka v Alžiru. 22.
Del voza (množ.). 23. Potrebščina
za snaženje. 25. Čevljarska potreb¬
ščina. 26. Otok v Sredozemlju. 29.
Mesto v Čilu. 30. Del sobne opre¬
me. 31. Kaplja potu. 33. Vrabci.
34. Kljunač. 35. Kraj v Čmi Gori.
37. Kepe zemlje. 38. Ponos starej¬
ših moških. 39. Tram. 41. Prebi¬
valci na naši zah. meji. 42. Mo¬
krota. 43. Otok v Kalifornijskem
zalivu. 44. Mesto na Novi Zelan¬
diji. 45. Vrsta električne naprave
(postaja). 46. Naše pristanišče. 47.
Kraj v Romuniji. 48. Reka na
Aljaski. 50. Instrument za godbo
na pihala. 51. Planina v Jugosla¬
viji. 54. Na glavo obrnjena zvona.
55. Slineč (zaničljivo). 56. Reka v
Sibiriji. 58. Judovsko moško ime.
59. Lovski uspeh. 60. Obč. ljudski

i i

Vrh Ester, rojena v Dolenjem
Zemonu 25.
Otroci, rojeni v porodnišnici:

Hrvatin Majda iz Staroda 36,
Štemberger Violeta iz Kosez 48,
Gombač Mirka iz Zajelšja 8, Ce¬
lin Darinka iz Kuteževega 36, Ber¬
ginc Joško iz Zabič 1, Štembergar
Leon iz Kosez 48, Boštjančič
Zvonko iz Ilirske Bistrice, Šercer-
jeva, Bradel Marina iz Rečice 14,
Celin Olga iz Kuteževega 21, Pa-
liska Milijo, Gržoni 105, Kcne-
stabo Rozana, Ilirska Bistrica,
Gubčeva 58.

iz Zabič; Gratton Lucijan, ples¬
kar iz Nove Gorice in Konestabo
Albina iz Ilirske Bistrice; Lampe
Anton, traktorist iz Bača in Ko¬
vačič Štefka, kuharica iz Slov.
Konjic; Iskra Anton, šofer iz Su-
šaka in Iskra Jožefa, gospodinja
iz Sušaka; Primc Anton, gozdarski
tehnik iz Podgraj in Bme Ada,
delavka iz Podgraj.

IU 1 1 1
Vrh Franc, kmetovalec iz Dol

njega Zemona, star 76 let; Tom
šič Antonija, gospodinja z Bača
10, stara 83 let; Baričič Ana, go¬
spodinja iz Podgraj 3, stara 83 let;
Lover Pavlina, gospodinja iz To-
minj 24, stara 64 let; Djordjevič
Jožica, osebna upokojenka iz Ilir¬
ske Bistrice, stara 28 let; Jagod¬
nik Marija, gospodinja iz Kosez

I

Jašarevski Janko, podoficir JLA 54, stara 71 let, Božič Tatjana,

upmm
odbor. 62. Mesto v Italiji. 63. Živ- iz ilirske Bistrice in Grbec Dani- Sabonj 38, stara 15 mese
ljenjska tekočina. 64. Del mesta jela-Ivanka, delavka iz Ilirske Bi- cev; Šenkinc Ivan, upokojenec i
na otoku Kiušiu — Jap. 56. Slo- strice; Perovič Zenon, čevljar iz Ilirske Bistrice, Kettejeva 11, sta
venski tehnik. 67. Konjska sila. Podgraj in Fabec Roza, gospodinja

Jože, kmet

Čekada Jožefa, gospodinja
nj 30, stara 62 let; Tomšič

iz Knežaka 176, star
77 let; Žele Marija, preužitkarica
iz Bača 109, stara 85 let; Urh
Franc, upokojenec iz Janeževega
brda 5, star 80 Šabec Ivan
kmet Ratečevega brda star

Ivan, kmet iz Šembij
star

VODORAVNO

1. Španski ples. 7. Nadležna žu¬
želka. 12. Posvetovanje. 18. Nede¬
ljen. 19. Črka grške abecede. 20.
Mesto v Franciji. 21. Reka v Ira¬
nu. 22. Mesto v Nebraski. 23. Me¬
sto na Češkem. 24. Mesto na oto¬
ku Mindanao. 25. Tuje moško
ime. 26. Delavca na polju. 27.
Oznaka na evid. tablici. 28. Mleč¬
ni proizvod. 29. Rimski spomenik
v Puli. 30. Reka na Novi Zelan¬
diji. 31. Kratica na kapi angl.
mornarja. 32. Del reke na Novi
Gvineji. 33. Vresje. 34. Mesto v
Ukrajini. 35. Mesto pri Brindisiju.
36. Mesto v Grčiji. 38. Kraj na
Korčuli. 39. Vrh na Grantovi zem¬
lji. 40. Domača žival. 41. Mesto
na Škotskem. 42. Zlodej. 43. Me¬
sto v Senegalu. 45. Vezalki. 46.
Vrteti se v dvoje. 49. Prebivalci
Indije. 50. Žensko ime. 51. Kraj v
Albaniji. 52. Avtonomna pokra¬
jina. 53. Jezero na Hebridih. 54.
Mesto v Turčiji. 55. Edinost. 56.
Bodica. 57. Mesto ob Evfratu. 58.
Otok v Cikladih. 59. Zaslužek. 60.
Ime Chaplinove žene. 61. Mesto v
Srbiji. 63. Plošča za tiskanje slik.
64. Vas v Koperskem okraju. 65.
Zelenjava. 65. Poveljnik zloglas¬
nih pandurjev. 67. Bolujejo na
kili. 68. Kraj v Kongu. 69. Kraj v
Romuniji. 70. Trebuh (srbhrv.).

NAVPIČNO

1. Francoski filozof. 2. Tako ve¬
liki. 3. Moško ime. 4. Plin. 5. Pre¬
govor. 6. Osebni zaimek. 7. Teri-

ŠE ENA IZ AMBULANTE

»Tovariš zdravnik, prosim vas,
da me daste v stalež bolnih.«
»Zakaj pa, saj ste popolnoma

zdravi in sposobni za delo?«
»Veste, žena gre rodit.« -

FILMI V MESECU FEBRUARJU
2. in 3. febr. zah. nemški barvni

film LJUBEZENSKA ZGODBA
IZ PARIZA, 4. in 5. februarja
ameriški barvni film BORBA ZA
OBSTANEK, 6. in 7. februarja
ameriški film GOLO MESTO, 9.
in 10. februarja jugosl. film NAD-
ŠTEVILNA, 11. in 12. februarja
italijanski barvni film KARTA*

GINA V PLAMENU, 13. in 14.
februarja ameriški film GROBA
MOČ, 16. in 17. februarja ameri¬
ški pustolovski film MAŠČEVA¬
LEC ZORO, 20. in 21. februarja
ameriški film NEMIRNA LETA,
23. in 24. februarja ameriški barv.
film IMITACIJA ŽIVLJENJA, 27.
in 28. februarja jugoslovanski film
VELIKA TURNEJA.

PROMETNIH IN DRUGIH
NEZGOD NI BILO

STROKOVNA RAZLAGA

Očka, kaj je to vakuum?
»Vakuum je prazen prostor ...

kakor na primer kavarna 'PU¬
RIST v Ilirski Bistrici.«
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TOVARNA ORGANSKIH KISLIN, PRESKRBOVALNO PODJETJE „SNEZNIK“ in AVTO-
PREVOZNIŠKO PODJETJE „TRANSPORT“ v Ilirski Bistrici

da so se s 1. januarjem 1963 združila v enotno podjetje in ustanovila

s sedežem v Ilirski Bistrici, Vojkov drevored št. 16, tel. štev. 1

Organizacija KMETIJSKO-INDUSTRIJSKEGA KOMBINATA je naslednja:

ekonomska enota TOVARNA ORGANSKIH KISLIN, tel. štev. 1

ekonomska enota KLAVNICA in predelava mesa SNEŽNIK, tel. štev. 27 (klavnica) in štev. 16
(uprava)

ekonomska enota KMETIJSKA PROIZVODNJA
POLJEDELSTVO

SADJARSTVO ŽIVINOREJA

in samostojni obrat AVTOPREVOZN1ŠKO PODJETJE TRANSPORT, Ilirska Bistrica, tel
štev. 45
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Z LUČJO

Dva kmeta se srečata ponoči
na cesti.
»No, Jernej , kam pa kolovra¬

tiš ponoči z leščerbo?«
»K nevesti.«
»Treba ti je ravno leščerbe!

Vidiš, jaz sem k svoji hodil zme
raj bre znje.«
»Saj sem si koj mislil, ko sem

jo videl.«

PLEŠASTI DED

»Otroci, kaj ne bi tudi mene
pustili, da se igram z vami?«
reče ded svojim vnukom.
»Ne, dedek,« odgovori Mirko,

mi se igramo Indijance, ti pa si
žal že skalpiran!«

OGROŽENA MORALA
Sodnik mora pri zaslišanju ne¬

ke priče zaradi ogrožene morale

izključiti javnost. Ko pa je za¬
slišanje končano, vstopi sodni
sluga in vpraša: »Tovariš sodnik ,
ali naj moralo spet ključim?«

V BESEDNJAKU
MORA ISKATI

Hotelir vpraša natakarja: »Ali
je gost na številki 11 napravil
kako pripombo zaradi računa?
»še ne, zdaj jo šele išče v be¬

sednjaku!«

»Ali si se kdaj vprašal, kaj bi
počel, če bi imel dohodke Age
Kana?«
»Ne, pač pa sem se večkrat

vprašal, kaj bi počel Aga Kan,
če bi imel moje!«
(Aga Kan je milijarder!)

OBJAVLJAMO SEZNAM NOVIH
NAROČNIKOV GLASILA

"SNEŽNIK« V MESECU JANU¬
ARJU 1963

1. Knafelc Alojz, Koritnice 51,
pošta Knežak; 2. Vičič Alojz, Za-
rečica 21, p. Ilirska Bistrica; 3.
Brožič Kristina, Šenpas 165, p.
Nova Gorica; 4. Iemovia Zakraj¬
šek, 30124 THOMAS ST WIL-
LAWICH OHIO U. S. A.; 5.
Stanley Škrlj 869 EAST 207 TH
ST CLEVELAND 19 OHIO U. S.
A.; 6. Carl Strekelj 580 JW 130
TH CLEVELAND 30 OHIO U. S.
A.; 7. Jakob Škerlj B 601 SO.
SHEROREL ST ENGLE WOOD
COLORADO U. S. A.; 8. Damjana

Miklavčič, Rakovac R 8, Karlo-
vac; 9. Skok Milica, Polena 8,
Mežica; 10. Darinka Ščuka, Uli¬
ca 1. maja 5, Postojna; 11. Ko¬
vačič Josip 2472 PITTWIEV AVE
PITTSDU RGH 9 PA U. S. A.; 12.
Sluga Jožefa, Topole 56, p. Ilir. Bi-
strica; 13. Jaksetič Jože, Trpčane
36. p. Ilirska Bistrica; 14. Škrlj
Rado, Soze 8, p. Ilirska Bistrica
15. Boštjančič Edo 105 AVD IVRY
PARIŠ 13 EN FRANCE; 16. Ivan¬
ka Delost 18623 RENWOOD AVE
ENELID 19 OHIO NORD AME¬
RIKA; 17. Rutar Ivan, Rozmanova
52, p. Ilirska Bistrica; 18. Jenko
Zdravko 13 ROTHEMELI AVE
TORONTO ANT CANADA.

»Ali imate športni dan, otroci?«
Ne, ne! Spoštujemo le prometni predpis, da po cesti ne smemo
hoditi.«


